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 دوران طلایی معدن 
بازمی گردد؟

بخ��ش مع��دن موتور محرک توس��عه اقتصاد به ش��مار 
م��ی رود در صورتی که اس��تقلال این بخ��ش کلید بخورد 
و وزارتخان��ه ای جداگانه داش��ته باش��د می توانیم ش��اهد 
حمایت های بیشتری از س��وی دولت باشیم به طوری که 
بودج��ه ای جداگانه به بخش معدن تعل��ق خواهد گرفت. 
درهمین زمینه س��یف اله آراس��ته، عضو کمیسیون معدن 
انجمن سنگ ایران به بازار می گوید بهترین دوران طلایی... 2

 ورود معدن تیتان ارومیه
به فاز اجرا

معدن تیتانیم قره آغاج ارومیه، بزرگترین معدن تیتانیم 
کشور بعد از دو دهه رکود تا دو ماه آینده وارد فاز اجرایی 
ش��ده و با راه اندازی این معدن بیش از نیمی از نیاز تیتان 
کشور تامین می شود. معدن تیتان ارومیه که مورد مشابهی 
در کش��ور ندارد دارای ذخیره قطعی ۵۶میلیون تن با عیار 
۶ درصد به همراه عناصر بس��یار مفی��د در ٣۶کیلومتری 

6شمال غربی ارومیه در استان آذربایجان...

اکتشافدربرزخسیاستگذاری
در گزارش »روزگارمعدن« درباره اما و اگرهای واردات ماشین آلات حفاری مطرح شد
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اولین روزنامه تخصصی معدن  و صنایع معدنی ایران
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 صادرات 
هنر می خواهد

وضعیت نامعلوم عرضه 
منیزیم در اروپا 

معدنکاریهوشمند
گامیبهسویکاهشهزینهها

استفاده از معدنکاری هوشمند مسیر حرکت 
را به س��مت روش هایی ک��ه کاهش هزینه های 
عملیات��ی را به هم��راه دارد، هدای��ت می کند. 
این ن��وع معدنکاری علی رغم س��رمایه گذاری 
اولیه بیشتر نسبت به روش های سنتی، موجب 
می ش��ود در هزینه های تولید صرفه جویی های 
قابل توجهی ایجاد شود. نتیجه دیگر معدنکاری 
هوشمند افزایش بهره وری است. در مجموع به 
کمک معدنکاری هوش��مند و تجهیزات مدرن 
می ت��وان بهره وری از معادن را ارتقا داد، چراکه 
ضریب انتقال فلز و یا غیر فلز به طور کلی ماده 
معدنی به باطله روبه کاهش می رود و در مقابل 
روند تبدی��ل باطله به کنس��انتره های تولیدی 

افزایش می یابد. 
در گ��زارش امروز ضرورت توجه به این حوزه 
از منظر دو کارشناس حوزه فولاد مورد بررسی 

قرار گرفته است...

مقصرافتبورسکیست؟

سرمقاله

تیترهای روز



امیدواریم به زودی معدن مستقل شود و برای این بخش ردیف بودجه 
جداگانه تعیین کنند زیرا معدن موتور پیشران صنعت کشور است
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یک��ی دیگر از ضعف ه��ای بزرگ ما در زمین��ه صادرات، 
جدا از موضوع کیفیت، نداش��تن تیم ه��ای خبره بازاریابی 
اس��ت. به عبارت دیگر، تولیدکنندگان ایرانی، هنوز فرهنگ 
حض��ور در بازار صادراتی را به دس��ت نیاورده اند و از اصول 
تریدینگ، بازاریابی، فروش و تجارت اطلاع چندانی ندارند. 
تولیدکننده های ما در دفتر خود یا در کارخانه نشسته اند تا 
واسطه های عمدتا ایرانی کشورهای همسایه، سنگ ها را از 

داخل کارخانه ها بخرند و ببرند.
در حال��ی ک��ه صادرکننده بای��د وارد بازار کش��ور هدف 
ش��ود، در نمایش��گاه ها حضور یاب��د، نمونه کارهای خود را 
به نمایش بگذارد و خود را معرفی کند، بازاریابی و برندینگ 
انجام ده��د و خلاصه آنقدر تلاش کند تا خ��ود را در بازار 
جا بیندازد و این همان جایی اس��ت ک��ه ما در آن ضعیف 
هس��تیم. راهکار حل این مشکل هم چندان دشوار نیست. 
می ت��وان به بازرگانان آموزش داد و راه و رس��م فعالیت در 
عرص��ه بین المللی را ب��ه آنها آموخت و ای��ن آموزش موثر 
اس��ت. به عن��وان مثال، ۴ ماه اس��ت که چی��زی در حدود 
۱۲۰ متقاض��ی در اتاق بازرگانی اصفهان، در حال فراگیری 
دوره های بازاریابی هس��تند. خوشبختانه باید اعلام کنم که 
در این مدت ۵ نفر از کارآموزان، بدون آنکه از کوچک ترین 
ت��وان صادراتی و س��رمایه ای برخ��وردار باش��ند، وارد بازار 
صادرات ش��ده  و به بازاره��ای هدف مثل ایتالیا، روس��یه، 

اتریش، بلژیک و مانند آن دست پیدا کرده اند.
بازار صادراتی سنگ بریده ما )تایل( در حال  حاضر محدود 
به کش��ورهای همسایه اس��ت و بالای ۶۰ تا ۷۰ درصد آن 
روانه عراق می ش��ود، زیرا آنها ه��م با تولرانس بالای ابعاد و 
ضخامت مش��کلی ندارند، اما س��نگی که قیمتش ۳۰ دلار 

است، به نرخ ۸ دلار می خرند.
علت این اس��ت ک��ه ما در فرآیند تولید ب��الای ۵.۵ دلار 
سوبسید انرژی داریم. به عبارت دیگر، اگر سنگ فرآوری شده 
ما ۸.۵ دلار تمام می ش��ود، بابت آن ۵.۵ دلار از جیب مردم 
ایران هزینه ش��ده اس��ت. در واقع، ما داریم این سوبسید را 
به کش��ورهایی مثل عراق، ترکیه، ترکمنستان، آذربایجان، 
امارات و مانند آن هدیه می دهیم. استدلال صادرکنندگان 
این است که تولید کالا چیزی حدود ۲۰۰هزار تومان هزینه 
برم��ی دارد و به نرخ ۳۰۰ هزار توم��ان می توان آن را صادر 
کرد و ۵۰ درصد سود برد، اما اگر قرار باشد سوبسید انرژی 
را پرداخت کند، نرخ تمام شده ۵۰۰ هزار تومان خواهد شد.
ن��ام ای��ن کار صادرات نیس��ت، هب��ه کردن ان��رژی به 
کشورهای همس��ایه اس��ت. مثل زمانی که منابع پروتئین 
در ایران بس��یار ارزان بود و از کش��ورهای همسایه به ایران 
سرازیر شدند و بی حس��اب خرید  کردند، زیرا در مقایسه با 

کشور خودشان، چیزی نزدیک به رایگان بود.
میانگی��ن نرخ صادراتی س��نگ بریده در بازار جهانی ۳۰ 
دلار اس��ت؛برای مث��ال، کش��ور چین که به ارزان فروش��ی 
معروف اس��ت، تولیدات خ��ود را ۳۳ دلار عرضه می کند و 
میانگین نرخ تولیدات ترکیه ۲۰ دلار اس��ت، اما سنگ های 

ما حداکثر به نرخ ۸ دلار عرضه می شود.
این ضربه ای اس��ت که از بی توجهی به کیفیت، نداشتن 
تیم بازرگانی، بی انگیزگی و استفاده از منابع انرژی ارزان به 

اقتصاد کشور وارد می شود.
وقتی بحث ورود به بازارهایی با مارجین بالا که میانگین 
فروش آنها ۵۰ دلار اس��ت )مثل بازار فرانسه که ۴۰ درصد 
نیاز آن را ترکیه تامین می کند( می ش��ود، نمی توان از دفتر 

کارخانه در ایران سنگ صادر کرد.
س��وخت های فس��یلی در ایران ۱۲۰ برابر، برق ۸۰ برابر 
و گاز ۲۰۰ برابر ارزان تر از ترکیه اس��ت. نیروی انسانی هم 
هزینه چندانی ندارد و میانگین دس��تمزد نیروی انسانی ما 
چی��زی در حدود ۲۵۰ تا ۳۰۰ دلار اس��ت، در صورتی که 
اگر پا از مرزهای این کش��ور بی��رون بگذاریم، باید حداقل 
۱۵۰۰ دلار بپردازیم. البته بنگاه های اقتصادی با حذف این 
سوبسیدها موافق  هستند، اما می گویند در مقابل، باید اجازه 
داش��ته باشیم تا ابزار و ماشین آلات موردنیاز خود را به نرخ 
آن س��وی مرز تهیه کنیم؛ نه اینکه یک ماش��ین سنگین ۶ 
میلی��ارد تومانی، به علت مافی��ای ورود، به نرخ ۱۵ میلیارد 
تومان به دست ما برسد یا برای خرید ماشین آلات موردنیاز، 
تس��هیلاتی با بهره ۳ یا ۴ درص��د باید در اختیار متقاضیان 

قرار گیرد، نه وامی با بهره ۵۰ درصد.
پ��س از هردو منظ��ر، مش��کلات متعددی وج��ود دارد 
و نیازمن��د ی��ک تغییر بنیادی اس��ت.  نظر م��ن، به عنوان 
یک کارش��ناس این است که باید سوبس��یدها به طورکامل 
برداش��ته ش��ود. دلیلی ندارد که یک کارخانه دار، سنگ را 
به نرخ نازل به کش��ورهای دیگر صادر کند تا س��ود آن به 
جی��ب مصرف کننده ها ب��رود. این مابه التف��اوت قیمتی از 
جیب دولت می رود و بار آن بر دوش مردم ایران اس��ت که 
روزبه روز فقیرتر می ش��وند. به عقیده من، باید سوبسیدها را 
برداشت، اما در مقابل، امکانات و تسهیلات کافی در اختیار 
تولیدکننده قرار داد تا کیفیت کار خود را ارتقا دهد و امکان 

رقابت در بازارهای بین المللی را پیدا کند.

ی��ک فعال ف��ولادی گفت: در صورتی ک��ه در حوزه فولاد با 
رویکرد تامی��ن پایدار مواد اولیه به جلو پیش برویم، مش��کل 
خاص��ی در این زنجیره نخواهیم داش��ت و بازار خود را تنظیم 
خواهد کرد. بهروز امجدیان در گفت وگو با فولادبان با اشاره به 
مشکلات قطعی برق فولادسازان در فصل تابستان، اظهار کرد: 
درحال حاضر مشکل ش��رکت های فولادی کمبود انرژی است 
که البته تنها یکی از مش��کلات این حوزه محس��وب می شود. 
وی گف��ت: با توجه به کمبودهای موج��ود در حوزه انرژی، به 
نظر می رسد س��رمایه گذاری ها در این بخش به درستی انجام 
نمی شود. در این میان، اگرچه سرمایه گذاری هایی در یکی دو 
س��ال اخیر در حوزه نیروگاه های سیکل ترکیبی انجام شده اما 
بیش��تر ش��رکت های فولادی با توجه به عدم صرفه اقتصادی، 
در ای��ن حوزه ورود نمی کنند. امجدیان با بیان اینکه نیازی به 
ایج��اد محدودیت در طرف عرضه و تقاضا در معاملات فولادی 
وجود ندارد، گفت: اگر عرض��ه محصولات در زنجیره فولاد به 
صورت متناس��ب با تقاضا و مستمر در بورس کالا انجام شود، 
قاعدتاً مش��کلی در تنظیم بازار محصولات به ویژه در شمش و 
مقاطع طویل نخواهیم داشت. این فعال فولادی اظهار کرد: در 

صورت��ی که در حوزه فولاد با رویک��رد تامین پایدار مواد اولیه 
به جلو پیش برویم، مش��کل خاصی در ای��ن زنجیره نخواهیم 
داش��ت و بازار خود را تنظیم خواهد کرد. امجدیان با اشاره به 
بحث س��رمایه گذاری در زیرساخت ها، تصریح کرد: در شرایط 
فعلی صنعت فولاد توس��عه زیرساخت های حمل ونقل می  تواند 
باعث بهبود سرعت حمل ونقل، افزایش تولید و کاهش هزینه ها 
ش��ود. به گفته وی، در ۴۰ س��ال گذشته صنعت حمل ونقل با 
مشکلاتی مواجه بود اما در ادامه این مشکلات کمتر شد. البته 
شرکت های بزرگ در چنین شرایطی باید در این حوزه نیز وارد 

شوند و آن را تقویت کنند.

یک فعال صنعت فولاد با بیان اینکه صنعت برای ادامه فعالیت 
خ��ود راهی جز این ندارد ک��ه حامل های انرژی رابرای خودش 
تامین کند اظهار کرد: از برنامه سوم توسعه به بعد دولت موظف 
ب��ود نیاز صنعت را تامین کند. ام��ا از برنامه پنجم به بعد برق 
در برنامه های توس��عه ای قرار نگرفت و  درست در همین زمان 
صنعت با مشکل مواجه شد. به گزارش روابط عمومی ذوب آهن، 
مهدی کوهی ادامه داد: از س��ال ۱۴۰۰ نرخ برق افزایش ۱۰۰ 
درصدی پیدا کرد و امس��ال برای صنعت س��یمان ۲۰ درصد، 
صنعت فولاد ۵۰ درصد و صنعت پتروشیمی ۷۰ درصد افزایش 
داشت و این موضوع باعث شد سود سهام فولادی ها ۴۰ درصد 
کاهش پی��دا کند. به گفته وی، مصرف گاز کش��ور ۸۵۰ هزار 
متر مکعب در زمان پیک تولید است که از این میزان ۶۸۰ هزار 
مترمکعب برای مصرف خانگی است. با این حال در زمان پیک 
مص��رف، برای بخش خانگی هم با کمبود گاز مواجه هس��تیم. 
درنتیجه مس��ئولان به این نتیجه رس��یدند که صنعت خودش 
نیاز خود را تامین کند. کوهی افزود: این مجتمع عظیم صنعتی 
نیروگاه ۲۴۰ هزار مگاواتی در اختیار دارد آن هم از ۵۴ س��ال 
قبل که ش��اید م��ازاد منطقه بود. کوهی ادامه داد: بس��یاری از 
صنایع به س��مت س��اخت نیروگاه حرکت کردن��د و  برخی به 
س��مت انرژی های پاک رفته اند. ای��ن فعال صنعت فولاد گفت: 
بحث آب هم جزو زیرس��اخت هایی اس��ت که حتما باید تامین 

ش��ود. تامین آب ذوب آهن از زاینده رود بود اما امروز به دلیل 
کمبودها تلاش می کنیم از طریق تس��ویه پساب ها و پروژه های 
دیگر تامین شود. در این زمینه طرح توسعه ای با مپنا داریم که 
امیدوارم طبق برنامه انجام شود. وی افزود: مشکل دیگر صنعت 
فولاد تامین گاز است. در این حوزه هم راهی جز خود تولیدی 
نداری��م. وی تصریح کرد: صنعت فولاد نیازمند آب و برق و گاز 
اس��ت. آهن اسفنجی که زمانی پر سودترین حلقه صنعت فولاد 
بود بدلیل کمبود گاز با کاهش سود همراه شده است. وی بیان 
ک��رد: اینکه می گویند صادرات فولاد صادرات گاز اس��ت حرف 
درستی نیست اگر با این نگاه به موضوع بنگریم صادرات خیلی 
از محصولات، خام فروش��ی می شود زیرا آنها هم نیازمند برق و 
آب و گاز هستند. کوهی تاکید کرد: برای کار توسعه ای باید به 

روز تصمیم گیری شود.

آزمایش��گاه گوهرشناس��ی و گوهرتراش��ی مرک��ز 
تحقیق��ات فرآوری مواد معدنی ای��ران با حضور وجیه 
الله جعفری رئیس هیات عامل ایمیدرو در استان البرز 

افتتاح شد.
به گ��زارش روابط عمومی ایمیدرو، توس��عه صنعت 
گوهرس��نگ کشور براساس سیاس��ت های ایمیدرو، از 
اهداف راه اندازی این مجموعه اس��ت. اصالت س��نجی 
گوهرس��نگ ها با هدف صدور شناس��نامه از مهم ترین 

خدمات این آزمایشگاه خواهد بود.
ای��ن آزمایش��گاه ب��ا دس��تگاه های ب��ه روز، تجهیز 
ش��ده اس��ت که از مهم ترین آنها می توان به دستگاه 
آشکارس��از الماس طبیعی)تشخیص الماس طبیعی(، 
طیف سنج رامان)جهت آنالیز غیرمخرب( و طیف سنج 
UV )تایی��د منش��ا طبیع��ی الماس ه��ای بی رنگ( 
اش��اره کرد. این آزمایش��گاه با تامین مالی ایمیدرو و 
 مرک��ز تحقیقات ف��رآوری مواد معدنی ای��ران احداث

شده است.
وجیه ال��ه جعفری، رئیس هیات عام��ل ایمیدرو در 
آئین افتتاح آزمایش��گاه گوهرشناس��ی و گوهرتراشی 
مرک��ز تحقیقات فرآوری مواد معدن��ی ایران گفت: به 
منظور توس��عه حوزه گوهرسنگ، ساختار این صنعت 
بای��د هدفمن��د ش��ود و ب��ا کمک بخ��ش خصوصی، 

برنامه های این حوزه را اجرا کرد.
وی اف��زود: توس��عه در صنعت گوهرس��نگ نیاز به 
جریان س��ازی و ساختاری شدن تمام ارکان این حوزه 

دارد. 
رئی��س هیات عام��ل ایمیدرو گفت: در این راس��تا 
ایمی��درو در بخش ه��ای مختلف همچون اکتش��اف، 
آموزش و توسعه مراکز آموزشی این بخش برنامه های 

در حال اجرا دارد. 
جعف��ری با بیان اینکه تربی��ت و جذب نیروی ماهر 
از الزام��ات حوزه مع��دن و صنایع معدنی محس��وب 
می ش��ود، اعلام کرد: در حوزه گوهرسنگ و به منظور 
اش��تغالزایی فراگی��ر آن، پویای��ی آم��وزش از جایگاه 
وی��ژه ای برخوردار اس��ت و ایمیدرو در جهت توس��عه 
 آموزش این بخش، حمایت ه��ای مالی لازم را خواهد

داشت. 
رئیس هیات عامل ایمی��درو با اعلام اینکه ایمیدرو 
بسترساز توسعه اس��ت، افزود: در مسیر توسعه معدن 
و صنای��ع معدنی ب��ه دنب��ال ایجاد جری��ان نخبگی 
 هس��تیم و ای��ن مه��م از راهبرده��ای مهم توس��عه 

است.

جعف��ری گفت: س��رمایه مرکز تحقیق��ات فرآوری 
م��واد معدن��ی ایران نیروی انس��انی آن اس��ت. به هر 
می��زان مقول��ه آم��وزش در این مجموعه پویا باش��د؛ 
 دس��تیابی ب��ه اه��داف تس��هیل و تس��ریع خواه��د 

شد.
وی تاکی��د ک��رد: ب��رای پیش��برد اه��داف و تعالی 
سازمانی، شرایط در مرکز تحقیقات و دیگر مجموعه ها 
بای��د به صورتی باش��د که عارضه یابی، مس��ئله یابی و 
تعری��ف راه حل در برنامه ها گنجانده ش��ود تا ش��اهد 

اقدامات اثربخش باشیم.
مرتضی هاشم پور، سرپرست مرکز تحقیقات فرآوری 
م��واد معدن��ی ایران تجهی��زات و دس��تگاه های تهیه 
ش��ده در آزمایش��گاه گوهرس��نگ این مجموعه را در 
کشور بی نظیر برش��مرد و گفت: در انتخاب تجهیزات 
آزمایش��گاه از مشاوران داخلی و خارجی کمک گرفته 

شده است. 
وی افزود: در جهت توسعه صنعت گوهرسنگ کشور 
اهتمام ویژه ای از س��وی ایمیدرو وج��ود دارد و مرکز 
تحقیقات آماده ارائه خدم��ات متنوع برای تحقق این 

مهم است.
 وی ب��ا بیان اینک��ه مرکز تحقیقات ف��رآوری مواد 
معدن��ی ایران به لح��اظ نرم افزار و س��خت افزار دارای 
ظرفیت کم نظیری اس��ت، گفت: مرکز تلاش می کند 
ت��ا در ابعاد مختلف مرجع تحقیق و توس��عه در حوزه 

معدن و صنایع معدنی باشد.
سرپرست مرکز تحقیقات فرآوری مواد معدنی ایران 
با بیان اینکه مرکز به دنبال حل مس��ائل شرکت های 
معدن و صنایع معدنی اس��ت، اعلام کرد: طی ماه های 
گذشته نشست های هم اندیشی پیرامون خدمات مرکز 
و نیازمندی ها با ش��رکت های مع��دن و صنایع معدنی 
همچون فولاد مبارکه، چادرملو، گل گهر و... برگزار شد 

تا همکاری ها گسترش یابد.
 مرک��ز تحقیق��ات ف��رآوری م��واد معدن��ی ایران 

تحت پوشش ایمیدرو و در استان البرز قرار دارد.

نیازی به محدودیت عرضه و تقاضا در معاملات فولاد وجود ندارد

توسعه صنعت نیازمند انرژی و تصمیم گیری به روز است

ساختار صنعت گوهرسنگ هدفمند شود

گروه معدن

بخش معدن موتور محرک توسعه اقتصاد به شمار می رود 
در صورتی که استقلال این بخش کلید بخورد و وزارتخانه ای 
جداگانه داش��ته باشد می توانیم شاهد حمایت های بیشتری 
از س��وی دولت باش��یم به طوری که بودجه ای جداگانه به 
بخش معدن تعلق خواهد گرفت. درهمین زمینه س��یف اله 
آراسته، عضو کمیس��یون معدن انجمن سنگ ایران به بازار 
می گوید بهترین دوران طلایی بخش معدن ایران در زمانی 
بوده که وزارتی به نام وزارت معادن و فلزات داشته است. تا 
زمانی که معدن از سایر صنایع جدا بود اوضاع خیلی بهتری 

داشت. در ادامه مشروح گفت وگو را می خوانید.
نظرت�ان در خص�وص تفکی�ک مع�ادن از وزارت  �

صمت چیست؟
ب��ه جرات می توانم بگویم که بهترین دوران طلایی بخش 
معدن ایران در زمانی بوده اس��ت که ما وزارتی داش��تیم به 
نام وزارت معادن و فل��زات که در زمان آقای محلوجی بود. 
آن زم��ان دوران طلای��ی معدن ایران بود. ام��ا از زمانی که 
وزارت های مختلف در یکدیگر ادغام ش��ده و وزارتی ش��کل 
گرفت به نام صنعت معدن و تجارت، کارها دچار پیچیدگی 

شد.
اولا وزارت گری بر بخش معدن ضعیف ش��د و ارگان های 
دیگ��ری مانند منابع طبیع��ی در این بخش می��دان داری 
کردند که خیلی از مش��کلاتی که در بخش معدن به وجود 

آمد توسط ارگانی مثل منابع طبیعی به وجود آمد.
منابع طبیع��ی مخالفت هایی به وجود آورد که بس��یاری 
از معدنکاران ما را س��رخورده ک��رد. در نتیجه اقتدار وزارت 
صنعت و معادن و فلزات از دس��ت رفت و بیش��ترین آسیب 

متوجه بخش معدنکاری کشور شد.
دومی��ن موض��وع این ب��ود ک��ه در زمان ص��درات آقای 
محلوجی و معادن و فل��زات دیدگاه اصلی حمایت از بخش 
معدن بود. به طوری که تجهیزات و ماش��ین آلاتی در زمان 
آقای محلوجی وارد کش��ور و به بخش معدن داده ش��د که 
در هی��چ دولتی چنی��ن حمایتی از بخش مع��دن به وجود 
نیامد. نهایتا ماش��ین آلاتی که الان در بخش معادن فعالند 
ماش��ین هایی هس��تند که خیلی از آنها فرسوده اند و عمری 
بیشتر از ۲۵ سال دارند و همچنان درحال کارکردن هستند. 
این ماش��ین ها هم اس��تهلاک زیادی دارند و هم از راندمان 

پایینی برخوردار شده اند.
از آن زم��ان به بع��د، وزرایی که س��رکار آمده ان��د اکثرا 
وزرای سیاس��ی بوده ان��د، نه وزرای تخصصی که براس��اس 

تخصص شان کار انجام دهند.
امیدواریم به زودی بخش معدن مستقل شود و الحاقیه ای 
که الان اع��لام کرده اند اگر لایحه یک مقداری دس��تکاری 
ش��ود و بتوانند در بخش معدن یک وزارت مستقل با ردیف 
بودجه مس��تقل تعیین کنند بس��یار خوب خواهد شد. باید 
از بخ��ش معدن حمایت ه��ای لازم صورت گی��رد. زیرا این 

بخش صنعتی یعنی معادن کش��ور موتور پیش��ران صنعت 
کش��ور اس��ت. البته منظور این نیس��ت ک��ه بخش معدن 
می توان��د جایگزین نفت ش��ود؛ اما می توان��د موتوری قوی 
 برای پیشرفت صنعت کشور باشد و شکوفایی اقتصادی را به 

همراه بیاورد.
آی�ا اگر دول�ت از بنگاه داری بخ�ش معدن خارج  �

شود شرایط معدنی کشور بهتر خواهد شد؟
بنگاه داری دولت در بخش معدن آس��یب های فراوانی به 
این صنعت وارد کرده اس��ت. ولی به معادن بخش خصوصی 
و معادن کوچک مقیاس ضربه های بیشتری وارد شده است. 
این یک واقعیتی اس��ت که درحال حاضر وجود دارد. دولت 
معدن داری و مدیریت معادن بزرگ دس��ت را باید به بخش 
خصوص��ی واگذار کند. این بهترین کار اس��ت که اگر اتفاق 

بیافتد برای بخش معدن بسیار خوب خواهد بود.
ب�ا توجه به ش�رایط اقتص�ادی ک�ه درحال حاضر  �

وج�ود دارد آی�ا به صرفه اس�ت که مع�ادن کوچکی 
ک�ه سال هاس�ت غیرفعال ش�ده اند فعال ش�ده و به 

بهره برداری برسند؟
اول بای��د دید که معادن کوچک مقی��اس اصلا برای چه 
تعطیل ش��ده اند؟ یکس��ری از معادن کوچک مقیاس ما به 
خاطر ش��رایط بد اقتصادی تعطیل شده اند. اینکه چه زمانی 
شرایط تغییر کند و این معادن فعال شوند معلوم نیست. اما 

این معادن جای فعالیت دارند.

اگر شرایط اقتصادی مناسب شود فعالیت این معادن هم 
صرفه اقتصادی خواهد داش��ت؛ اما با ش��رایط اقتصادی که 
درحال حاضر بر کش��ورمان حاکم است شاید مقرون به صرفه 
نباش��د. زیرا الان یک لودر قیمتی بالغ بر ۱۵ میلیارد تومان 
دارد و تعمیرات دستگاه های معدنکاری هم بسیار سرسام آور 
اس��ت. و از س��وی دیگر هم تحریم های که طی س��ال های 
اخیر متحمل ش��ده ایم به شرایط بد اقتصادی مان دامن زده 
 است. برای همین موارد اس��ت که معادن کوچک غیرفعال

شده اند.
البته به جز تحریم، خ��ود تحریمی متولیان بخش معدن 
و صنعت کش��ور اس��ت که آسیب بیش��تری به این صنعت 
زده اس��ت. معدنکار و فعال اقتصادی ما با مشکلاتی مواجه 
است که دیگر چنین مواردی در توانش نیست. اگر تحریم ها 
و خودتحریمی ه��ا از بی��ن برود بس��یاری از معادن کوچک 

مقیاس ظرفیت به روزرسانی خودشان را دارند.
بخ��ش دیگری ک��ه در خصوص مع��ادن کوچک مقیاس 
وجود دارد که اکثرا معادن س��نگ س��اختمانی هستند این 
موضوع اس��ت که دسترس��ی به بازارهای جهانی برای آنها 

سخت است.
بارها ما اعلام کرده ایم که س��نگ کوپ س��فیری اس��ت 
برای س��نگ فرآوری ش��ده، اینها باید فعالیتی که می کنند 
و تولیدی که انجام می دهند تولیدش��ان به بازارهای جهانی 
عرضه ش��ود تا بتوانند در بازاره��ای داخلی هم محصولات 

خودش��ان را عرضه کنند. باید از تج��ار و بازرگانان حمایت 
ش��ود تا در کنار بخش معادن کوچک مقیاس فعال ش��وند. 
پ��س یکی از نیازهای دیگر این اس��ت که برای فعالیت های 
بخش معادن کوچک مقیاس، باید حمایت های خوبی از آنها 

صورت پذیرد. 
یعن��ی باید از تج��ار و بازرگان��ان حمایت ش��ود که این 
مس��ئله هم دست وزارتخانه را می بوسد که از این افراد و از 
نمایشگاه های بین المللی و فعالان حوزه معدن حمایت کند. 
زیرا این حمایت ها باعث می شود که محصول معادن کوچک 

مقیاس در بازارهای جهانی عرضه شود.
درحال حاضر به جز مواردی که فرمودید مهم ترین  �

مشکل بخش معادن چیست؟
متاسفانه یکی ازضربات که به بخش معدن وارد شده است 
از سیاسی بودن متولیان این بخش و غیرتخصصی بودن شان 
اس��ت. هیچ کدام از وزرایی ک��ه در راس کار آمده اند فعالان 
بخش معدنی و صنعتی نبوده اند. بلکه اینها افرادی سیاسی 
بوده اند که وارد این بخش ش��ده اند. این مس��ئله متاسفانه 
بزرگ ترین مش��کلی اس��ت که درحال حاضر گریبان فعالان 

اقتصادی کشور در هر زمینه ای را گرفته است.
درخواس��تی که داری��م از رئیس جمهوری این اس��ت که 
اولا کس��ی را برای صدرات بخش صنعت و معدن و تجارت 
معرفی کند که سابقه فعالیت صنعتی و معدنی داشته باشد. 
این هم میسر نمی شود مگر این که با تشکل های صنعتی و 

معدنی رایزنی کنند و نظریات آنها را جویا شود.
دومین موضوع این است که کسانی که در بخش مدیریت 
وزارت صنع��ت و معدن هس��تند به قانون مس��تمر فضای 
کس��ب وکار احترام بگذارند. در این قانون پیش بینی ش��ده 
اس��ت که باید دولت برای تصمیمات خودش با تشکل های 
معدن��ی و صنعتی و کلا تش��کل های ذی ربط رایزنی کند و 

اقدام به صدور بخشنامه یا دستورالعمل کند.
متاس��فانه با گذش��ت بیش از ۱۲ س��ال از قان��ون بهبود 
فضای کس��ب وکار چنین چیزی را ما ش��اهد نیستیم. این 
یکی از بزرگ ترین دردهای ماست که بخشنامه ای که صادر 
می کنند بلای جان ما می ش��ود و بخشنامه های خلق الساعه 
ب��ه وجود می آید. این دو موضوع را اگر دولت در نظر بگیرد 
خدمت بزرگی کرده است. اگر کمک مان نمی کنند شری هم 

به بخش صنعت و معدن نرسانند.
مع�دن س�رب و روی مهدی آب�اد با ی�ک چهارم  �

ظرفیت�ش فعالی�ت می کند عل�ت اینکه ای�ن معدن 
نمی تواند با ظرفیت کامل فعالیت کند چیست؟

یکی از موضوعات همین مس��ئله ای اس��ت ک��ه گریبان 
تمامی معادن را گرفته اس��ت. یکی اینک��ه تجهیزات کافی 
ندارند و به روز نیس��تند. مس��ئله دیگر هم معارضان محلی 
هس��تند. معارض��ان محلی هم ب��رای بخش معدن بس��یار 
مشکل ساز بوده اند. من نمی دانم معدن مهدی آباد مشکلش 
 چیس��ت که ب��ه فعالی��ت اصلی خودش نتوانس��ته اس��ت 

دسترسی پیدا کند.

دوران طلایی معدن بازمی گردد؟

 سیامک حاج سید جوادی
کارشناس و فعال حوزه سنگ های تزئینی

صادرات هنر می خواهد
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مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس: 
حفاری ۳۰۰ هزار متری را در برنامه کاری داریم

سردرگمی فولادی ها با تضاد دلاری در خرید و فروش 

مدیرعام��ل ش��رکت ملی صنای��ع مس ایران گفت: س��ال 
گذشته ۲۰۰ هزارمتر حفاری اکتشافی انجام دادیم که نتیجه 
آن دو میلیارد تن افزایش ماده معدنی کشف ش��ده در صنعت 

مس بود.
ب��ه گ��زارش ب��ازار، عل��ی رس��تمی در حاش��یه بازدی��د 
رئیس جمهوری از غرفه ش��رکت ملی مس ایران در نمایشگاه 
اکس��پو ۲۰۲۳ افزود: تا سال گذش��ته هفتمین کشور دارنده 
مس بودیم که با توسعه اکتشافاتی که در سال گذشته انجام 

دادیم، حفاری اکتشافی ۲۰۰ هزارمتری که بیشترین رکورد 
در تاری��خ حفاری ای��ران )در حوزه مس( اس��ت، رتبه پنجم 
جهان ش��دیم و جایگاه امریکا را گرفتیم، این درحالی اس��ت 

که ۷ درصد سرزمین ما اکتشاف شده است.
وی ادامه داد: نتیجه این اکتش��افات ۲ میلیاردتن افزایش 
ماده معدنی کشف ش��ده در صنعت مس است که جایگاه ما 
را از هفتم به پنجم رساند. رستمی خطاب به رئیس جمهوری 
گفت: کمک کنید که اکتش��افات در این حوزه توس��عه پیدا 

کن��د و تمام ظرفیت اکتش��افی کش��ور را ب��ه کار بگیریم و 
محدوده های معدنی در اختیار ش��رکت ملی مس قرار بگیرد. 
کش��ورهای توس��عه یافته صددرص��د س��رزمین های خود را 
اکتش��اف کرده اند و در مرحله دوم نیز برخی از کش��ورها تا 
۵۰ درصد و برخی تا ۹۰ درصد پیش��رفت اکتشافی دارند، اما 
س��رزمین ما ۷ درصد اکتشاف ش��ده است. رستمی در پاسخ 
به سوال رئیس جمهور مبنی بر این که موانع اصلی کجاست، 
افزود: موانع اصلی امکانات و تجهیزات و دس��تگاه های عمیق 

حفاری اس��ت که البته ۳۰ دستگاه وارد کردیم که بر اساس 
همین برای امسال برنامه حفاری اکتشافی ۳۰۰ هزارمتری را 

برای کل کشور داریم.
مدیرعام��ل ش��رکت ملی صنای��ع مس ای��ران در ادامه به 
طرح ه��ای آم��اده بهره برداری ش��رکت ملی م��س در آینده 
نزدیک اش��اره کرده و گف��ت: با بهره ب��رداری از این طرح ها 
۳۲۰هزار تن کنس��انتره مس به ذخایر ما اضافه می ش��ود و 

حدود ۳۰ درصد به تولیدات ما افزوده خواهد شد.

یک فعال ف��ولادی گفت: نگاه فعالان ای��ن حوزه به اخبار 
مثب��ت سیاس��ی و نتایج ناش��ی از آن اس��ت، ضم��ن اینکه 
 بای��د دی��د مس��یر دو عام��ل متضاد ب��ه کجا خت��م خواهد 

شد. 
س��عید منتخبی در گفت وگو با فولادبان در رابطه با فروش 
محصولات ف��ولادی در بورس کالا با دلار نیمایی اظهار کرد: 
با افزایش بی س��ابقه دلار به کانال ۵۰ هزار تومانی، نرخ فولاد 

و بس��یاری از کالاها به موازات آن افزایش پیدا کردند که این 
اتفاق، در روند نرخ فولاد و آهن کشور تبعات جبران ناپذیری 

را به دنبال داشته است.
وی ب��ا ذکر مثال��ی گفت: خری��د برخی از م��واد اولیه در 
محصولات فولادی با نرخ آزاد صورت می گیرد و نمی توان آن 
را با ارز نیمایی خریداری کرد. این فعال فولادی با اش��اره به 
وجود دو عامل متضاد در صنعت فولاد، اضافه کرد: دلیل اصلی 

اینکه دلار ۵۰ هزار تومانی در بازار فولاد تأثیر بس��زایی دارد، 
 قیمت گ��ذاری جهانی محصولات فولادی براس��اس نرخ دلار

است. 
همچنی��ن درحال حاضر دو عامل در بازار وجود دارد که در 

مسیری متضاد از یکدیگر حرکت می کنند.
منتخبی بیان کرد: یکی از این عوامل، نرخ دلار است که با 
نرخ بیش از ۵۰ هزار تومان معامله می ش��ود و دیگری تنظیم 

ب��ازار با تأکید بر کاهش نرخ آه��ن و فولاد در بازار داخلی بر 
مبنای دلار ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی است که باعث سردرگمی 

و بلاتکلیفی شده است.
وی اظه��ار ک��رد: به طور کل��ی نگاه فعالان ای��ن حوزه به 
اخب��ار مثب��ت سیاس��ی و نتایج ناش��ی از آن اس��ت، ضمن 
 اینکه باید دید مس��یر دو عامل متضاد ب��ه کجا ختم خواهد 

شد.

احیای واحدهای معدنی به کمک سازوکار بورس کالاپیربکران به سوی چند محصولی شدن گام بردارد
معاون بهره برداری و اکتشاف شرکت تهیه و تولید 
م��واد معدنی گفت: طرح های توس��عه ای در مجتمع 
پیربکران باید به درس��تی اجرا شده و این مجتمع از 

تک محصولی شدن خارج شود.
ب��ه گ��زارش روابط عموم��ی ایمپاس��کو، ابوطالب 
اش��کوری عنوان کرد: در طرح های توسعه ای مجتمع 
پیربک��ران، ب��ه دلیل عدم ام��کان طرح توس��عه ای 
تولی��د کاغذ، طرح های جدید تولی��د پودر مکانیزه و 
همچنین تولید آس��فالت و بتن از محصولات ریزدانه 
در دستورکار قرار گرفته که امیدواریم این دو طرح تا 

پایان سال اجرایی شود.
وی ادام��ه داد: ط��ی چن��د س��ال گذش��ته تعداد 
نیروهای ش��اغل در مجتمع از ۳۰ نف��ر به ۱۳۰ نفر 
رس��یده ک��ه خ��ود رش��د قابل توجهی اس��ت و این 
افزایش نیروها، امکان پیش��برد طرح های توس��عه ای 
 مجتم��ع را بی��ش از پی��ش در اختیار مدی��ران قرار 

می دهد.
معاون بهره برداری و اکتش��اف ش��رکت ایمپاسکو 

ضمن تش��کر از آقای منتظری که پنج سال مدیریت 
این مجتم��ع را بر عهده داش��ت، اف��زود: امیدواریم 
پرس��نل مجتمع، در همکاری لازم ب��ا راهبر و تحت 
مدیریت آقای بنیات پور، توس��عه س��ریع تر مجتمع و 

اجرای طرح های توسعه ای را رقم بزنند.
وی تصریح کرد: پاس��خگویی به مطالبات پرس��نل 
و اقن��اع نیروهای ش��اغل در مجتمع ک��ه به عنوان 
سرمایه های شرکت ش��ناخته می شوند، از مهم ترین 
مسائلی اس��ت که باید در س��طوح مدیریتی مدنظر 

قرار گیرد.

دبیر انجمن سنگ آهن ایران گفت: عرضه 
محصولات بخش بالادس��ت تولید ازجمله 
کنس��انتره و گندله در بورس کالای ایران 
به خصوص در نیمه دوم س��ال ۱۴۰۱ که 
یک بستر شفاف و رقابتی را در این بازارها 

حاکم کرد.
به گ��زارش ب��ازار، س��عید عس��کرزاده 
ب��ا اش��اره به نق��ش ب��ورس کالا در بهبود 
مع��ادن  احی��ای  و  کس��ب وکار  فض��ای 
 س��نگ آهن گفت: بستر ش��فاف و رقابتی

ب��ورس کالا با اتکا به س��ازوکارهای عرضه 
و تقاض��ا توانس��ته اس��ت ب��ه خص��وص 
در نی��م س��ال دوم س��ال ۱۴۰۱ ش��رایط 
مناس��بی پیش روی محصول ه��ای بخش 
به وی��ژه  صنای��ع  زنجی��ره  در  بالادس��ت 
فراه��م و گندل��ه  بخ��ش کنس��انتره   در 

آورد.
وی اظه��ار کرد: اگر فرآیندهای فعلی در 

ح��وزه عرضه زنجیره محصولات معدنی در 
بورس کالا ادامه یابد، ش��اهد بهبود شرایط 
کس��ب وکار بنگاه ها در ای��ن حوزه خواهیم 

بود.
عس��کرزاده به محصولاتی که در کش��ور 
بیش از نیاز داخل تولید می ش��ود اش��اره 
ک��رد و افزود: نکت��ه حائزاهمی��ت در این 
می��ان، اصلاح برخ��ی موارد اس��ت که در 
حوزه سیاست گذاری باید مورد توجه قرار 
گیرد تا روند سرمایه در گردش و صادرات 

شرکت ها به ش��کل بهتر و روان تری دنبال 
شود. 

وی اف��زود: تنها نیم��ی از محصول های 
تولیدی س��نگ آه��ن قابلی��ت مصرف در 
داخ��ل دارد و از ای��ن نظ��ر، تولیدکنن��ده 
بای��د بتوان��د کالایی را ک��ه قابلیت فروش 
در داخل ندارد یا نیاز بازار داخلی نیس��ت، 
صادر کن��د؛ بنابراین پیش��نهاد می ش��ود 
ب��رای کالاهایی که با م��ازاد عرضه مواجه 
 هستیم، تدبیری در جهت تسهیل صادرات 

اتخاذ شود.
عس��کرزاده تصریح کرد: سازوکار بورس 
کالا در ۶ ماهه دوم س��ال گذش��ته موفق 
عم��ل ک��رد و توانس��ت کس��ب وکارهایی 
را ک��ه در آس��تانه تعطیلی بودن��د، دوباره 
احی��ا کن��د و به م��دار تولی��د بازگرداند و 
 در ای��ن موض��وع نقش به س��زایی داش��ته

است.

ارتقای شاخص های ایمنی در فولاد هرمزگان
گروه معدن

مدیر ایمنی، بهداش��ت و محیط زیست شرکت 
فولاد هرمزگان گفت: این شرکت به  عنوان یکی 
از تولیدکنندگان بزرگ فولاد در کش��ور، توجه و 
ارتقای ش��اخص های »HSE« را به  طور جدی 
در دس��تورکار قرار داده و از ای��ن رو، با توجه به 
عملکرد س��ال ۱۴۰۱ این واحد، تمام شاخص ها 

ارتقا یافته  است.
ب��ه گ��زارش روابط عموم��ی ش��رکت ف��ولاد 
هرم��زگان، علی  اکبر محم��ود صالحی بیان کرد: 
واح��د ایمنی، بهداش��ت و محیط زیس��ت فولاد 
هرمزگان به  صورت گس��تره برنامه های عملیاتی 
موث��ری را در جهت بهبود عملکرد ش��رکت در 
هر س��ه موضوع ایمنی، بهداشت و محیط زیست 

تدوین و پیاده سازی کرده است.
وی با اش��اره به اهمیت ایمنی در س��ازمان ها، 
افزود: ضرایب ش��اخص ح��وادث، بیانگر کیفیت 
عملکرد سیس��تم های ایمنی در س��ازمان است. 
روند نزولی ش��اخص های ح��وادث در طی چند 
س��ال گذش��ته و تحقق اه��داف، رویکرد مثبت 
س��ازمان به ارتقای ایمنی و سلامت کارکنان را 
نشان می دهد. از مهم ترین اقدامات سال ۱۴۰۱ 
در بخ��ش ایمن��ی می ت��وان تدوین شناس��نامه 
آموزش��ی ایمنی عموم��ی و تخصصی برای تمام 
پس��ت ها براس��اس چارت ب��ا تعیی��ن دوره های 
بازآم��وزی در جهت برنامه ری��زی دقیق تر تقویم 
آموزشی مشاغل، اخذ مجدد استاندارد مدیریت 
ایمنی و بهداش��ت »ISO۴۵۰۰«، برگزاری یک 
هزار و ۸۱۰ نفر س��اعت آموزش ایمنی بدو ورود 
برای پرس��نل ش��رکت های پیمانکاری، نظارت 
ش��بانه روزی و پوش��ش فعالیت های ش��ات دان 
سالانه و بازنگری ارزیابی ریسک فعالیت های کل 

سازمان از منظر ایمنی نامبرد.
مدیر ایمنی، بهداش��ت و محیط زیست شرکت 
ف��ولاد هرمزگان اب��راز کرد: تش��ویق و پرداخت 
پ��اداش به ۳۲۰ نفر از پرس��نل در س��ال، انجام 
۴۰۰عملی��ات اطفا حریق و امداد و نجات، انجام 
۳۵ عملی��ات مان��ور آمادگ��ی مقابله با ش��رایط 
اضط��راری و آم��وزش اطف��ا حری��ق عملی در 
هنگام مانور، تدوین ۶ دس��تورالعمل و بازنگری 
گردش کارهای آتش نش��انی، تعویض ۴۰ عدد از 
فایرباکس های فرس��وده در سطح شرکت، انجام 
تعمیرات ش��یرها و هیدارنت های آتش نشانی در 
سطح شرکت، ساخت اس��تندهای کپسول های 
آتش نشانی برای نقاطی که امکان نصب کپسول 
وجود نداش��ت و جانمایی آنه��ا، راه اندازی اتاق 
ورزش کارکن��ان آتش نش��انی و اص��لاح لای��ن 
خشک های فرسوده و تکمیل پروژه توسعه لاین 
خشک از دیگر اقدامات واحد »HSE« در جهت 
افزایش ایمنی سازمان بوده است. به  این  ترتیب 

در سال گذشته شاهد کاهش قابل  توجه حوادث 
در فولاد هرمزگان بوده ایم.

محم��ود صالح��ی با اش��اره ب��ه اقدامات طب 
صنعتی و اورژانس در س��ال ۱۴۰۱، مطرح کرد: 
اقدام��ات متعددی در این ح��وزه صورت گرفت 
که خوش��بختانه ش��اهد بهبود عملکرد بوده ایم. 
این اقدامات ش��امل اندازه گیری عوامل زیان آور 
محیط کار و همچنین اندازه گیری آن به  منظور 
تعیین مش��اغل س��خت و زیان آور، عقد قرارداد 
ب��ا دانش��گاه علم و صنع��ت به  منظور بررس��ی 
وضعیت ارگونومیکی ایس��تگاه های کار دفتری و 
عملیاتی، انجام معاین��ات طب صنعتی، افزایش 
تعداد کلینیک های دندانپزش��کی طرف قرارداد، 
راه اندازی صندوق درمان کارکنان ش��رکت های 
پیمانکاری مش��ابه پرس��نل رس��می، برگزاری 
کمیسیون پزش��کی جهت کلیه پرسنل امانی و 
پیمان��ی و پرداخت هزینه ه��ای درمانی مصوب 
از صن��دوق درم��ان ش��رکت و تجمیع ق��رارداد 

 بیم��ه تکمیل درمان پرس��نل امان��ی و پیمانی 
بوده است.

وی در ادامه به دیگر اقدامات این واحد اش��اره 
کرد و گفت: عقد قرارداد با کارش��ناس تغذیه و 
روان ش��ناس و حضور مستمر در شرکت، ارزیابی 
ریسک بهداشتی تمامی واحدها و تعریف اقدامات 
اصلاحی توس��ط واحدها جهت کنترل و کاهش 
میزان ریس��ک ها، بازرسی بهداش��تی به  صورت 
مس��تمر از واحدهای بهره بر دار و ارسال گزارش 
یافته ه��ای بهداش��تی به تمام��ی واحدها جهت 
تعریف و اج��رای اقدامات اصلاح��ی جهت رفع 
مغایرت ها، انجام بیش از یک هزار و ۱۵۰تس��ت 
کرونا در سال ۱۴۰۱ و بررسی ۲۷۲مورد پرونده 
پزشکی کارکنان در سال ۱۴۰۱ از دیگر اقدامات 
واحد »HSE« در رابطه با طب صنعتی کارکنان 

بوده است. 
محیط زیس��ت  و  بهداش��ت  ایمن��ی،  مدی��ر 
ش��رکت فولاد هرمزگان با بیان اینکه صیانت از 

و  خطی��ر  وظای��ف  از  یک��ی  محیط زیس��ت 
مس��ئولیت های اجتماعی بنگاه ه��ای تولیدی و 
اقتصادی به  ویژه فولادس��ازان است، در خصوص 
اقدام��ات این واح��د تصریح کرد: یک��ی از این 
اقدامات، نصب سیستم پایش آنلاین آلاینده های 
گاز در واح��د احی��ا مس��تقیم جه��ت اطلاع و 
کنت��رل وضعیت آلایندگی گازه��ای خروجی از 
دودک��ش مدول A و B واحد احیا مس��تقیم در 
 جه��ت پایش لحظه ای جهت س��نجش گازهای 
از  خروج��ی   »CO، NOX، SO۲  ،O۲«

دودکش های احیا بوده است. 
زیست محیطی  دستورالعمل  تدوین  همچنین 
تعمی��رات، جم��ع آوری و انتق��ال پس��ماندهای 
روغنی و دستورالعمل زیست محیطی پیمانکاران 
و همچنی��ن ایج��اد جای��گاه نگه��داری روغن 
در محوط��ه پیمان��کاران برای ارتق��ای عملکرد 

زیست محیطی شرکت صورت گرفت.
صالحی با اش��اره به یکی از اقدامات مهم واحد 

»HSE« برای محاس��به میزان انتشار کربن در 
ش��رکت فولاد هرمزگان، ادام��ه داد: با توجه به 
اهمیت انتش��ار کربن در مسائل زیست محیطی 
و مس��ئله گرمای��ش جهان��ی و همچنی��ن عدم 
وجود اطلاع��ات کافی در زمینه میزان انتش��ار 
گازه��ای گلخان��ه ای و دی اکس��یدکربن، پروژه 
بررس��ی و محاس��به می��زان انتش��ار کرب��ن در 
س��طح فولاد هرمزگان براساس استاندارد سایت 
جهان��ی »World Steel« معرفی و اجرا ش��د. 
روش محاس��به فوق بر اس��اس ضریب انتش��ار 
دی اکس��یدکربن به ازای می��زان تولید محصول 
ش��امل فولاد و آهن اسفنجی و مصرف مواد اولیه 
اس��ت. مواد اولیه ش��امل گندله، آهک، قراضه و 
مصارف انرژی و گاز و مواد دیگر می ش��ود که با 
استفاده از جدول استاندارد سایت ورد استیل به 
ازای محصول تولیدی میزان انتشار محاسبه شد. 
گازهای دی اکس��ید کربن، متان، بخارآب، اوزون 
و کلروفلوروکربن ه��ا از ان��واع گازهای گلخانه ای 
محسوب می ش��وند که مهم ترین آنها دی اکسید 
کربن »CO۲« است که نقش بسزایی در ایجاد 

اثر گلخانه ای و گرمایش زمین دارد.
وی، پروژه تصفیه خانه پس��اب صنعتی جهت 
تصفی��ه کام��ل آب مصرفی، تدوین شناس��نامه 
پس��ماند شرکت و پیمانکاران، مشارکت در دوره 
آموزش��ی مدل س��ازی آلودگی هوا ب��ا نرم افزار 
بندرعب��اس،  آزاد  دانش��گاه  در   »aermod«
ش��رکت در نمایش��گاه بین المللی محیط زیست 
 ،»ISO ۱۴۰۰۱« ته��ران، تمدی��د گواهی نام��ه
زیس��ت محیطی  مغایرت های  کمیت��ه  برگزاری 
پایش ه��ای  انج��ام  و  ماهان��ه  ص��ورت  ب��ه  
زیس��ت محیطی در قالب ط��رح خوداظهاری به  
ص��ورت فصلی را از دیگ��ر اقدامات این واحد در 
 راس��تای کاه��ش آلودگی های زیس��ت محیطی 

عنوان کرد.
مدیر ایمنی، بهداش��ت و محیط زیست شرکت 
ف��ولاد هرم��زگان در خصوص اه��م برنامه های 
واح��د »HSE« در س��ال ۱۴۰۲، خاطرنش��ان 
کرد: تدوین شناس��نامه آموزش��ی برای مشاغل 
شرکت های پیمانکاری، بازنگری دستورالعمل ها 
و گردش��کارهای ف��ولاد هرم��زگان، تدوی��ن و 
اج��رای برنامه ارتقای فرهنگ ایمنی در س��طح 
س��ازمان، بررس��ی و ارزیابی ریسک نقاط تجمع 
ایمن و مس��یرهای دسترس��ی به آنه��ا، تجزیه  
و تحلی��ل نتای��ج اندازه گی��ری عوام��ل زیان آور 
محیط کار مربوط به مش��اغل سخت و زیان آور، 
بازنگری ارزیابی ریس��ک بهداشت حرفه ای کلیه 
فعالیت های واحدها، نصب سیس��تم های پایش 
آنلای��ن خروجی واحدهای آهک و فولادس��ازی 
و نصب سیس��تم پایش آنلای��ن در تصفیه خانه 
پس��اب، ازجمله برنامه های ش��رکت در امس��ال 

است.

 کسب ۷ رکورد 
 تولیدی مایه افتخار

فولاد خوزستان است
دومین جلسه کمیته راهبری فولادخوزستان با 
حضور قائم  مقام مدیرعامل در حوزه بهره برداری 
و توس��عه، علیرض��ا مخب��ر دزفول��ی قائم مق��ام 
مدیرعام��ل در امور س��تادی و مس��ئولیت های 
اجتماع��ی و جمع��ی از معاون��ان و مدیران این 

شرکت برگزار شد.
ب��ه گ��زارش روابط عمومی فولاد خوزس��تان، 
در  مدیرعام��ل  قائم مق��ام  نیک��وکار،  محم��د 
حوزه بهره ب��رداری گفت: ۷ رک��ورد تولیدی در 
 بخش های مختلف شرکت، مایه مباهات و افتخار 

است. 
بنده به نوبه خود، از یکایک تلاش��گران عرصه 

تولید شرکت فولاد خوزستان تشکر می کنم. 
 وی افزود: همان گونه که مدیرعامل ش��رکت 
تاکید داش��تند، سعی ش��ود پروژه هایی همچون 
مگام��دول زم��زم ۳ در زم��ان تعیین ش��ده به 

بهره برداری برسند. 
همچنی��ن موانع راه اندازی پروژه RO برطرف 
شود و فعالیت های پروژه نیروگاه شرکت تسریع 

شود.
علیرض��ا مخبر دزفولی، قائ��م مقام مدیرعامل 
در امور س��تادی و مس��ئولیت های اجتماعی نیز 
در پای��ان این جلس��ه با تبری��ک روزهای کارگر 
و معل��م گفت: مهم ترین افتخار س��ال گذش��ته 
در ش��رکت ف��ولاد خوزس��تان ای��ن اس��ت که 
رکوردهای تولید با حفظ ج��ان کارکنان همراه 
 ش��د و س��الی بدون حادث��ه فوتی را پشت س��ر 

گذاشتیم. 
وی اف��زود: در اتفاقی بی س��ابقه، ب��ا موافقت 
مدیرعامل محترم دستورالعملی در این خصوص 
برای جبران تلاش های همکاران تهیه، تصویب و 
اجرا ش��د که البته ممکن است دارای اشکالاتی 

باشد که به مرور رفع خواهد شد. 
دزفولی با ابراز خرسندی از اجرای برنامه های 
فرهنگی به مناسبت روز کارگر در سایت صنعتی 
ش��رکت از س��وی روابط عموم��ی و همچنی��ن 
بازدی��د و تقدیر شایس��ته از کارکنان خط تولید 
ش��رکت ک��ه در روز کارگر انجام ش��د، از همه 
مش��ارکت کنندگان در این برنامه های مبتکرانه 

تشکر کرد.
قائ��م مق��ام مدیرعام��ل در ام��ور س��تادی و 
پایان��ی  اجتماع��ی در بخ��ش  مس��ئولیت های 
س��خنانش گفت: با موافق��ت مدیرعامل و هیات 
مدیره محترم ش��رکت، به زودی امکانات رفاهی 
ب��رای س��فرهای زیارت��ی و س��یاحتی کارکنان 
 ف��ولاد خوزس��تان فراه��م و ب��ه مرحل��ه اجرا 

در خواهد آمد.
در این جلس��ه، حوزه های خرید، بهره برداری 
و ف��روش و بازاریاب��ی به ارائه گ��زارش عملکرد 

پرداختند. 

فولاد مبارکه عضو انجمن 
جهانی فولاد شد

ش��رکت فولاد مبارکه همزمان با دو ش��رکت 
امریکای��ی و چین��ی به عضوی��ت انجمن جهانی 

فولاد درآمد.
ب��ه گزارش»چی��لان«، اعضای هی��ات مدیره 
انجم��ن جهانی ف��ولاد عضویت ش��رکت فولاد 

مبارکه را در این انجمن تبریک گفتند.
و  امریکایی »نیوکسل استِینلس پلیِت«  شرکت 
ش��رکت چینی »وِی چی استیل اینداستریال« دو 
ش��رکتی دیگری هس��تند که همزم��ان با فولاد 

مبارکه به عضویت این انجمن درآمدند.
انجم��ن جهان��ی ف��ولاد یک��ی از بزرگ ترین 
انجمن ه��ای صنعت��ی دنیاس��ت و اعض��ای آن 
در همه کش��ورهای ب��زرگ تولیدکنن��ده فولاد 
جه��ان پراکن��ده هس��تند. اعضای ای��ن انجمن 
ح��دود ۸۵درص��د از تولید جهانی ف��ولاد را در 
اختی��ار دارن��د. ای��ن انجمن فعالیت خ��ود را از 
س��ال ۱۹۶۷میلادی آغاز کرده و ابتدا »موسسه 

بین المللی آهن و فولاد« نام داشت.
فولاد مبارک��ه در گروه اعضای حقیقی انجمن 
جهانی فولاد ق��رار دارد. اعضای حقیقی در این 
انجمن به فولادس��ازانی اطلاق می شود که فولاد 
خ��ام تولید می کنن��د و به عنوان یک ش��رکت 
تجاری مستقل فعالیت دارند. طبق این گزارش، 
شرکت های دولتی نمی توانند به عضویت انجمن 
جهانی فولاد در جایگاه یک سازمان غیرانتفاعی 
دربیاین��د چون از آزادی عم��ل لازم برای اتخاذ 
تصمیم های اقتصادی، س��رمایه گذاری و فعالیت 

در یک اقتصاد بازارمحور برخوردار نیستند.

اخبار
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رئیس کمیس��یون صنایع و مع��ادن مجلس گفت: در طرح 
اصلاح قانون معادن صندوقی مانند صندوق توسعه ملی، برای 
حقوق دولتی معادن ایجاد می شود تا ۵۰ درصد حقوق دولتی 
به این صن��دوق واریز و از این پول به صورت تس��هیلات در 

زنجیره معدن استفاده شود.
درب��اره  طاه��ری  مصطف��ی  فولادب��ان،  گ��زارش  ب��ه 
وضعی��ت معادن و مش��کلات ای��ن حوزه گفت: کمیس��یون 
ک��رده ورود  ح��وزه  دو  ب��ه  مجل��س  مع��ادن  و   صنای��ع 
است؛ نخست ش��رایط موجود؛ هرچند معتقدیم معادن فعال 
موجود نس��بت به ظرفیت کش��ور کم اس��ت اما با این وجود 
این معادن نیز با چالش هایی روبه رو هستند که موجب شده، 
به��ره وری و اس��تخراج آنها به حداقل برس��د. ب��ه طور مثال 
در حوزه ماش��ین آلات معادن به ش��دت فرس��ودگی داشتیم 

و همی��ن موضوع موجب ش��ده بود که م��ا نتوانیم از معادن 
موجود به درستی اس��تفاده کنیم. وی افزود: یکی از اتفاقات 
رخ داده در ای��ن دولت این بود که توانس��تیم در بعد نظارتی 

با همکاری دولت نوس��ازی ماشین آلات را رقم بزنیم و نفس 
تازه ای باز شد.

طاهری با بیان اینکه قانون معادن به بازنگری نیاز داش��ت، 
اضافه کرد: اصلاح قانون معادن جزو اولویت های کمیس��یون 
صنای��ع و معادن مجلس بود که ب��ا کمک بخش خصوصی و 

فعالان حوزه معادن اصلاح کردیم.
ای��ن نماینده مردم در مجلس یازدهم ب��ا بیان اینکه برای 
اینک��ه در حوزه معدن پیش��رفت کنیم، بای��د اطلاع دقیقی 
از ظرفیت ه��ای خ��ود زیرزمین داش��ته باش��یم، ادامه داد: 
پیش از این نقش��ه های تهیه ش��ده در ای��ن زمینه برای ۲۰ 
م��اده و ب��ا عمق مث��لا ۲۰ ت��ا ۲۵ متر بود ک��ه اکنون عمق 
 اکتش��اف بیش��تر و تعداد ماده ه��ا نیز بیش از ۲ برابر ش��ده

است.

طاه��ری با بیان اینکه معادن انفال بوده و برای نس��ل های 
آینده نیز است، گفت: در طرح اصلاح قانون معادن همان گونه 
که به دنبال افزایش اکتش��اف هس��تیم، در تلاشیم بخشی از 
حق��وق دولتی که در حال افزایش اس��ت و از ۲ هزار میلیارد 
تومان در ۲ س��ال گذش��ته به ۴۶ هزار میلیارد تومان رسیده 
و با واگذاری ها و اکتش��افات جدید ب��ه ۱۰۰هزار میلیارد نیز 

می رسد را در صندوقی ذخیره کنیم.
رئیس کمیس��یون صنایع و معادن مجل��س اظهار کرد: در 
طرح اصلاح قانون معادن صندوقی مانند صندوق توسعه ملی 
که برای نفت است، برای حقوق دولتی معادن ایجاد می شود 
تا ۵۰ درصد حقوق دولتی به این صندوق واریز شود و از این 
پول به صورت تسهیلات در زنجیره معدن هزینه شود و برای 

نسل های آینده نیز بماند.

ایجاد صندوقی برای واریز ۵0 درصد حقوق دولتی معادن

 اگر تولیدکننده داخلی بتواند به تعدادی که سفارش می گیرد، دستگاه حفاری تولید کند، بهتر است که از 
تولیدات داخلی استفاده کنیم، اما در حال  حاضر شرکت های سازنده، توان تامین بازار داخلی را ندارند
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یک��ی از محدودیت هایی که حوزه مع��دن را می آزارد، 
ممنوعیت ورود ماش��ین آلات حفاری به بهانه حمایت از 

تولید داخلی این دستگاه ها است.
باتوجه به تجربه های قبلی ممنوعیت، به ویژه در زمینه 
واردات خودرو یا ماش��ین آلات معدنی، این سوال مطرح 
است که آیا این شیوه ارزش بازآزمودن را دارد و به رشد 

و ارتقای تولید داخلی منجر می شود یا خیر؟
ع��لاوه بر ای��ن، پرس��ش های مهم دیگری ه��م برای 
فع��الان حوزه اکتش��اف و حفاری مطرح اس��ت که چند 
نمونه از آنها به ش��رح زیر است: اس��تانداردهای لازم در 
 طراحی و س��اخت دس��تگاه حفاری داخلی رعایت شده
اس��ت؟  آیا دس��تگاه آزمون های مختل��ف را با موفقیت 
پشت سر گذاشته اس��ت؟ آیا تولیدکننده توانایی ساخت 
دس��تگاه به ص��ورت تی��راژ را دارد و... مهم ت��ر از هم��ه 
اینک��ه، آیا »وقت و زمان« فعالان ح��وزه معدن به عنوان 
س��رمایه محس��وب می ش��ود یا خیر؟ در گ��زارش امروز 
»روزگارمعدن«، از شهناز نوایی و سیدسهراب حسینی، ۲ 
تن از کارشناسان معدن و فعالان حوزه حفاری و اکتشاف 

پرسیدیم که سرانجام این ممنوعیت به کجا رسید؟

اکتشافدربرزخسیاستگذاری
در گزارش »روزگار معدن« درباره اما و اگرهای واردات ماشین آلات حفاری مطرح شد

بررس��ی عملک��رد ش��رکت ها و کارخانج��ات 
ب��زرگ بخ��ش مع��دن و صنایع معدن��ی حاکی 
از ص��ادرات ۹۵۱.۹ میلی��ون دلاری محصول��ت 
رش��د  و  معدن��ی  صنای��ع  و  مع��دن  بخ��ش 
 ۱۲ درص��دی آن در هم س��نجی ب��ا پارس��ال

است.
به گزارش ایرنا، این میزان صادرات مش��تمل 
بر چهار میلیون و ۶۸۷ هزار تن انواع محصولات 
بوده که از نظر تناژ نیز رش��د ۵۵ درصدی نشان 

می دهد.
بیشترین میزان صادرات مربوط با ۵۱.۶ درصد 
مربوط ب��ه زنجیره فولاد و محص��ولات فولادی 
مرتب��ط با ۴۹۱ میلیون و ۷۰۰ ه��زار دلار بوده 

است.
پس از آن س��نگ آهن با ۱۲۵.۳ میلیون دلار، 
مس و محصولات پایین دس��تی با ۵۸.۴میلیون 
دلار، زغ��ال س��نگ و کک ب��ا ۴۲.۸ میلی��ون 
دلار و زنجی��ره روی ب��ا ۳۵.۲ میلی��ون دلار در 
 رتبه ه��ای بع��دی از نظ��ر ارزش ص��ادرات قرار 

گرفتند.
در نخس��تین م��اه از س��ال ۱۴۰۲ همچنین 
۳۴میلیون دلار کنسانتره سنگ آهن، ۲۷میلیون 
دلار محصولات زنجیره س��یمان و ۲۲.۸ میلیون 
دلار زنجیره آلومینیوم و محصولات به بازارهای 

هدف صادر شد.
توس��عه  و  اقتص��ادی  مدی��ر  صب��اغ،  امی��ر 
س��رمایه گذاری ایمی��درو در ای��ن زمینه گفت: 
اوج گی��ری  باع��ث  طبیع��ی  گاز  محدودی��ت 
ص��ادرات گندل��ه آهن ب��ه ۱۲۵ میلی��ون دلار 
در فروردین ش��ده اس��ت و برای نخس��تین بار، 
ص��ادرات گندل��ه از زنجیره م��س )۵۸ میلیون 
 دلار( فرات��ر رفت��ه و رش��د ۱۰ براب��ری وزن��ی 

دارد.
وی بیان  داشت: جهش صادرات آهن اسفنجی 
به ح��دود ۵۰ هزار تن و فروآلی��اژ ۹.۲ میلیون 
دلار با رش��د ۴۷ درص��د، از دیگر نکات صادرات 

فروردین ماه است.
گاز  محدودی��ت  خاطرنش��ان  ک��رد:  صب��اغ 
طبیعی زمس��تانه همزم��ان ب��ا اوج گیری دلار 
بازار، تقاض��ای بالای مواد اولی��ه در بورس کالا 
و کش��ف نرخ دلار بعضا بالاتر از س��امانه مبادله 
ارزی بان��ک مرک��زی در معام��لات، از عوام��ل 
محدود کنن��ده ص��ادرات فروردین ماه امس��ال 
ب��وده که با اعم��ال ضرایب ش��فافیت معاملات، 
 انتظار بهب��ود وضعیت و ش��تاب گیری صادرات

می رود.
در فروردین ماه امس��ال همچنی��ن ۲۸۱هزار 
محص��ولات  و  م��واد  ان��واع  ت��ن   ۴۰۰ و 
بخ��ش مع��دن و صنای��ع معدن��ی ب��ه ارزش 
۳۰۰میلی��ون و ۶۰۰ ه��زار دلار ب��رای تامی��ن 
کش��ور وارد  ش��رکت ها  و  کارخانج��ات   نی��از 

شد.
 ای��ن میزان واردات از نظر ارزش��ی ۵۵ درصد 
و از نظر وزنی ۱۹ درصد در مقایس��ه با فروردین 

ماه ۱۴۰۱ رشد نشان می دهد.
پیش��تر س��ازمان توس��عه و نوس��ازی معادن 
و صنای��ع معدنی ای��ران )ایمی��درو( اعلام  کرد: 
ص��ادرات زنجیره بخش مع��دن و صنایع معدنی 
در س��ال ۱۴۰۱ ب��ه بی��ش از ۱۲ میلی��ارد و 
۲۰۰میلیون دلار رس��ید که در مقایس��ه با سال 
 پیش از آن، از نظر وزنی ۳.۴ درصد رش��د نشان 

می دهد.

 رشد ۱۲ درصدی 
صادرات محصولات معدن 

و صنایع معدنی 

خبر

سخن پایانی
ح��وزه معدن از دیگر بخش های کش��ور 
جدا نیس��ت و از شرایط نابسامان اقتصادی 
موجود بسیار آسیب می بیند و تا زمانی که 
روی سیاس��ت های غلط موجود پافش��اری 
می ش��ود، نمی توان چش��م انداز روشنی به 
آینده داش��ت. به این ترتیب، حوزه اکتشاف 
که نخس��تین حلقه از زنجیره معدن است، 
دچار مش��کلات بیش��تری خواهد ش��د و 
بس��یاری از صنایع معدنی نی��ز برای تامین 

مواد اولیه دچار مشکل خواهند شد.

ـ نوایـی شـهناز
فعـال و کارشـناس
معـدن:س��ال گذش��ته، 
از  چندنف��ره  گروه��ی 
تولیدکنندگان دس��تگاه و 
مدعی  حف��اری  تجهیزات 
ش��دند ک��ه می توانن��د دس��تگاه های حف��اری 
مغزه گی��ری تولی��د کنند و به ای��ن بهانه، جلوی 
واردات ماش��ین آلات حف��اری گرفت��ه ش��د. در 
واکنش به این اقدام، اتحادیه حفاران غیرنفتی در 
نام��ه ای به مع��اون وزیر مراتب اعت��راض خود را 
اع��لام ک��رد. در این نامه، علاوه ب��ر اینکه دلایل 
نارضایتی حفاران برش��مرده شده بود، از متولیان 
درخواست شد که پیش از تصمیم گیری در ابعاد 
کلان و برای کل کشور، با انجمن ها و اتحادیه هایی 
که در آن زمینه خاص تخصص دارند، مش��ورت 
کنند. برای مثال باتوجه به اینکه اتحادیه حفاران، 

نهادی تخصصی است و هم پیمانکاران حفاری در 
و  تهیه کنن��دگان  ه��م  و  هس��تند  عض��و  آن 
تولیدکنندگان دستگاه ها، می تواند در این زمینه 
طرف مش��ورت قرار گیرد و جلساتی برگزار شود 
که اعضای هیات مدیره اتحادیه هم حضور داشته 
باش��ند و نظ��رات خ��ود را اع��لام کنن��د ت��ا 
تصمیم گیری ه��ا یک طرف��ه و نابهنگام نباش��د و 

نتیجه، موردقبول همه ذی نفعان واقع شود.
نتیجه اعتراضات �

از عی��د ورود دس��تگاه های حف��اری  پی��ش 
کام��لا ممنوع ش��ده بود و حتی اج��ازه ترخیص 
به دس��تگاه هایی که ب��ه گمرک رس��یده بودند 
ه��م، نمی دادند، اما امس��ال به ش��خصه صحبتی 
با وزارتخانه در این زمینه داش��تم و ش��نیدم که 
الزام تهیه دس��تگاه های حفاری از داخل مربوط 
به دس��تگاه های زی��ر ۱۰۰۰ متر اس��ت و بیش 
از آن را می ت��وان از خارج کش��ور تهیه کرد، اما 

هنوز ن��ه بخش��نامه ای در این زمین��ه صادر، نه 
موضوع به صورت رسمی اعلام شده است و هنوز 
هیچ چیزی به طوردقیق مش��خص نیست. در نامه 
اعتراض��ی که ب��ه معاونت مربوطه فرس��تاده ایم، 
تقاضای برگزاری جلس��ه را هم گنجانده ایم تا با 
همفکری، دراین باره تجدیدنظر شود، اما متاسفانه 
هنوز نه پاسخی به نامه داده و نه جلسه ای برگزار 

شده است.
واردات بهتر است یا تولید �

اگ��ر تولیدکننده داخلی بتوان��د به تعدادی که 
س��فارش می گیرد، دس��تگاه حفاری تولید کند، 
بهتر اس��ت که از تولیدات داخلی استفاده کنیم، 
ام��ا در ح��ال  حاضر ش��رکت های س��ازنده توان 
تامی��ن بازار داخلی را ندارند. به ش��خصه چندین 
شرکت تولیدکننده را می شناسم که دستگاه های 
باکیفیتی تولید می کنند، اما ظرفیت تولید سالانه 
آنها محدود اس��ت و باتوجه ب��ه اینکه در زمینه 

ورود قطعات هم با مشکلات زیادی روبه رو شده، 
تعداد تولیداتش باز هم کاهش پیدا کرده اس��ت 
و بس��یاری از ش��رکت ها به ناچار مشغول ساخت 

قطعات شده اند. 
بنابرای��ن ت��ا زمانی ک��ه تولید داخل��ی نتواند 
پاس��خگوی نیاز باش��د، نباید جل��وی واردات را 
گرفت، زیرا به این ترتیب کارها روی زمین می ماند 
و به مکتش��فان و بهره ب��رداران لطمه می خورد، 
بنابرای��ن لازم اس��ت ک��ه مابق��ی ماش��ین آلات 

موردنیاز را از کشورهای دیگر تهیه کنیم.
ترازوی نیاز و تولید �

میزان حفاری ها س��الانه در کشور بالغ  بر ۵۰۰ 
تا ۶۰۰هزار متر است و برای این میزان، دستگاه 
حفاری به اندازه کافی وجود ندارد. روشن است که 
اگ��ر بخواهیم میزان حفاری را افزایش دهیم و به 
یک تا ۲ میلیون متر برس��انیم، باید دستگاه ها و 

تجهیزات موردنیاز این بخش تامین شود.

افزایش کمبود در سایه ممنوعیت �
در ح��ال  حاض��ر و باوجوداینکه بی��ش از ۳۰ 
شرکت حفاری در کشور مشغول به کار هستند، 
اما باز با کمبود روبه رو هستیم و برخی شرکت ها 
به ناچ��ار اقدامات خود را به تعوی��ق می اندازند تا 
دس��ت پیمان��کاران حفاری خالی ش��ود. با رویه 
فعلی بدون شک با مشکلات زیادی در این زمینه 
روبه رو خواهیم شد، زیرا نیاز به حفاری روزبه روز 
بیشتر می شود. اگر دستگاه های موردنیاز تامین 
ش��ود، می توان کار اکتشاف و حفاری را به میزان 
موردنیاز انجام داد و فعالیت های معدنی س��رعت 

می گیرد.
همچن��ان بر ای��ن نکته تاکید داری��م که بهتر 
است دولت در تصمیمات خود، مشورت با بخش 
خصوصی صاحب نظر و متخصص در آن زمینه را 
اتخاذ کند تا مشکلات، ناهماهنگی ها و آسیب ها 

کمتر شود.

ـ سیدسهرابحسینی
کارشناسوفعالمعدن:
ت��ا ام��روز چندی��ن نامه 
از س��وی اتحادی��ه حفاران 
غیرنفتی ب��ه دفتر مهندس 
محم��د موس��وی، مع��اون 
صنایع ماشین آلات و تجهیزات و آقای جمشیدوند، 
معاون ایش��ان ارس��ال کرده ایم، اما متاسفانه هیچ 
جوابی نگرفته ایم. درخواس��ت جلس��ه کردیم، اما 
جلس��ه ای هم برگزار نشد، چندین بار هم حضوری 
مراجعه کردیم، اما باز هم پاس��خی دریافت نش��ده 
اس��ت. در نهای��ت، نام��ه ای از ط��رف انجمن مس 
ب��ه خانه مع��دن زده ایم تا آنها هم ای��ن موضوع را 
پیگی��ری کنند. در حال  حاضر فقط ش��رکت هایی 
ک��ه نمایندگی ماش��ین های حف��اری مغزه گیری 
را تح��ت ش��رایط و ضوابطی ک��ه وزارتخانه تعیین 
کرده، دریافت کرده ان��د، اجازه واردات دارند. البته 
ای��ن موض��وع هم مربوط به قبل از عید اس��ت و در 
س��ال جدید، هنوز ندیده ام کس��ی ثبت س��فارش 
کرده باش��د. در حال  حاضر بسیاری از شرکت های 
حفاری و معدنی و پیمانکاران معادن، دستگاه های 
حفاری خریداری و هزینه آن را پرداخت کرده اند و 
ارز از کش��ور خارج شده است، اما هنوز نتوانسته اند 
ماش��ین آلات موردنی��از خ��ود را وارد کنند. علاوه 
ب��ر ای��ن، برخی ش��رکت های حف��اری، باتوجه به 
ش��رایط معادن و تفاوت هر س��ایت با سایت دیگر، 
دس��تگاه هایی منطبق با شرایط سفارش داده اند و 
بعضی ش��رکت های خارجی به واس��طه اعتبار این 
خریداران، دس��تگاه هایی سفارش��ی را ساخته اند، 

اما ورود آنها به کش��ور در حال حاضر معوق ش��ده 
اس��ت، در حالی که بخش حفاران کش��ور روی این 
دس��تگاه ها برنامه ریزی کرده، اما ای��ن برنامه هم، 

قربانی ممنوعیت اخیر شده است.
نقش بر آب �

بخش اکتشاف در حال  حاضر با موضع گیری های 
متناق��ض روبه رو اس��ت. از یک س��و، م��دام گفته 
می شود که معدن در حوزه اکتشاف با عقب ماندگی 
دس��ت وپنجه نرم می کند و باید اکتش��افات کشور 
را توس��عه داد و از س��وی دیگ��ر، ب��ا تصمیم��ات 
کارشناسی نش��ده و خلق الس��اعه، کل برنامه ه��ای 
اکتش��افی، به ویژه برنامه های ش��رکت های بزرگ، 
نقش بر آب می شود. حفاری کاری نیست که در یک 
مرحله انجام شود و به پایان برسد. قبل از پیدا شدن 
معدن، در زمان اکتش��اف، در هنگام بهره برداری و 
حتی بعد از بهره برداری و زمان بازس��ازی و بس��تن 
مع��دن حفاری کارب��رد دارد و جزو لاینفک فرآیند 
معدنکاری است، اما متاسفانه با ادامه رویه موجود، 
کل زنجی��ره مع��دن با آس��یب های فراوانی روبه رو 
می ش��ود، زیرا دس��تگاه های به روز، جدید و هم رده 

جهانی اجازه ورود به کشور را ندارند.
ضعف های کمی و کیفی �

در داخل کش��ور همواره دس��تگاه حفاری تولید 
می ش��ده و بنا ب��ر نیاز پیمان��کاران و معادن، برای 
حف��اری در عم��ق کمت��ر و در کلاس کاری خود، 
به فروش می رفته است. به این ترتیب، ماشین سازان 
همیش��ه تولی��دات خ��ود را به ف��روش رس��انده  و 
مش��تریان خاص خود را هم داشته اند، اما دستگاه 
حفاری مانند خودرو کلاس های مختلف دارد و باید 

اعت��راف کرد که ماش��ین آلاتی که امروزه در داخل 
تولید می شود، در کلاس دستگاه هایی که در خارج 

تولید می شود، نیست.
علت ناهمترازی �

تفاوت کیف��ی تولیدات داخل��ی و خارجی چند 
دلیل دارد؛ اول این اس��ت ک��ه تولیدکننده داخلی 
که بیشتر به صورت کارگاهی فعالیت می کند، هنوز 
به جایی نرسیده است که خط تولید یکپارچه داشته 
باش��د. علتش هم این اس��ت که تا امروز اصلا تفکر 
تولی��دی در این زمینه وجود نداش��ته و هیچ وقت 
ی��ک کارخانه تولید ماش��ین آلات حفاری در ایران 
احداث نش��ده است. در واقع، تولیدکنندگان امروز، 
پیمان��کاران حفاری دیروز هس��تند ک��ه باتوجه به 
تجرب��ه و اطلاع��ات مکانیکی خود، دس��تگاه هایی 
ه��م تولید ک��رده و مورداس��تفاده ق��رار داده اند و 
هم��ان ن��وع تولی��دات را بعدا به اف��راد دیگری هم 
فروخته ان��د. بنابراین هیچ کارخانه تولید دس��تگاه 
حف��اری معدنی در ایران وج��ود ندارد و به تبع آن، 
دی��دگاه و تفک��ر تولیدی هم در این زمینه ش��کل 
نگرفته اس��ت. این تفکر هم یک شبه پدید نمی آید 
و با بس��تن راه ورود ماشین آلات معدنی، نمی توان 
تحول��ی در این زمینه به وج��ود آورد. این بینش و 
نگ��رش باید پیش ازاین در اف��راد به وجود می آمد و 
در این مدت زمان مدید باید به صورت عملی در این 
مسیر گام برمی داشتند. امروز هم به تدریج و به مرور 
زمان می توان این تغییرات را ایجاد کرد. دیگر اینکه 
قطعات گوناگون دستگاه حفاری مثل موتوردیزل، 
پمپ ه��ای هیدرولیک و ل��وازم دیگر همه از خارج 
کشور وارد می شوند، در حال  حاضر اگر تولیدکننده 

بتوان��د تحریم ه��ا را دور بزن��د و قطعات را تک تک 
وارد کند، که کاری بس��یار س��خت و دشوار است، 
تعرف��ه گمرکی آن ۲۵ درصد اس��ت و به این ترتیب 
دس��تگاهی که در داخل تولید می ش��ود، به مراتب 
گران تر از دس��تگاه های وارداتی خواهد شد. در این 
شرایط، بدیهی است که تولیدکنندگان ماشین آلات 
به س��راغ لوازم و قطعات دست دوم می روند و به این 
ترتی��ب دس��تگاه های تولیدی داخ��ل به هیچ وجه 
کارآیی دس��تگاه های خارج��ی را ندارند، حتی اگر 

آن دستگاه از ترکیه وارد شده باشد.
تکنولوژی خاص و روزآمد �

مس��ئله بع��دی که بس��یار اهمیت دارد، س��طح 
تولیدات اس��ت. به عنوان مث��ال، در حال  حاضر یک 
دس��تگاه کانادای��ی از ی��ک برند معتب��ر داریم که 
آس��یب دیده و دکل آن دچار مشکل شده، هرچند 
به نظر می رس��د تعمیر دکل ساده است، اما دستگاه 
کانادای��ی به صورت یکپارچه و به وس��یله دس��تگاه 
تراش بس��یار بزرگ ۲۴متری س��اخته  شده است. 
این تجهیزات تراش��کاری در اختیار همه کش��ورها 
و همه کارخانه ها نیس��ت. برای مثال اگر در ترکیه 
ح��دود ۵۰ کارخانه تولیدکننده دس��تگاه حفاری 
وجود داش��ته باش��د، ش��اید ۲۰ یا ۳۰ عدد از آنها 
توانای��ی تولید دس��تگاه های حف��اری عمیق ۷۰۰ 
ی��ا ۸۰۰ متری داش��ته باش��ند، از می��ان آنها زیر 
۱۰ عدد کیفیت مناس��بی داش��ته باشند، شاید ۴ 
ی��ا ۵ ع��دد از آنها کارخانه ای در ح��د و اندازه های 
جهانی باش��ند که بتوانند محصولات موردنیاز ما را 
در داخل کش��ور بس��ازند و در نهایت، در میان آنها 
ش��اید ۲ یا ۳ کارخانه دس��تگاه ت��راش یکپارچه یا 

کوره ه��ای القایی برای آب��کاری و کروم کاری دارند 
و بقی��ه از این تجهیزات محروم  هس��تند. در داخل 
کش��ور هم که هیچ یک از این امکانات مهیا نیست. 
از س��وی دیگر فرض کنیم که دستگاه ها، تجهیزات 
و م��واد اولی��ه موردنیاز همه مهیا باش��د، مگر توان 
تولید س��الانه کارخانه های ما چند عدد است؟ الان 
ظرفیت تولید اسمی بزرگ ترین کارخانه های دنیا، 
برای مثال در کش��ور کانادا سالی ۲۰ دستگاه یا در 
ترکیه ۸۰ دستگاه است. بنابراین ما حتی نمی توانیم 
دس��تگاه های موردنیاز خود را از یک تولیدکننده یا 
کش��ور خاص تامین کنیم و باید از چندین کارخانه 
در نقاط مختل��ف دنیا دس��تگاه های موردنیازمان 
را خری��داری کنیم تا احتیاج کش��ور در این زمینه 
برطرف شود. پس وقتی کشورهای دیگر نمی توانند 
سالی ۱۰۰ دستگاه تولید کنند، ما چگونه امیدواریم 

در ایران این اتفاق بیفتد؟

آخرین قربانیان ممنوعیت

اهمیت مشورت با بخش خصوصی



افت 
نرخ ورق چین

خبره��ا حاکی از آن اس��ت که در ب��ازار جنوب 
ش��رق آسیا نرخ ورق گرم وارداتی از چین ۲۰ دلار 
نس��بت به هفته قبل ارزان تر شده به ۵۸۰ دلار هر 
تن س��ی اف آر رسیده اس��ت که به دلیل تعطیلات 
هفت��ه گذش��ته روز کارگر در چی��ن و ویتنام بود. 
ب��ه گزارش فولاد ایران، هن��وز افزایش قیمت های 
اخی��ر بازار داخلی چین بر ب��ازار صادرات آن تاثیر 

نگذاشته است.

 ورق صادراتی 
هند ارزان تر شد

ورق گ��رم صادرات��ی هند در آخری��ن معاملات 
صورت گرفته تا ۳۰ دلار افت نرخ نس��بت به هفته 
قبل داشته است. به گزارش فولاد ایران، معاملاتی 
در بازار خاورمیانه برای تحویل ژوئن نهایی شده و 
در ۶۳۰ تا ۶۳۵ دلار هر تن س��ی اف آر ثبت ش��ده 

است.

 رشد نرخ فولاد چین 
ادامه دارد؟

قیم��ت ف��ولاد در چین به دلیل خ��وش بینی به 
تولی��د ف��ولاد افزایش یافت، اما ممکن اس��ت روند 
صع��ودی آن از بی��ن برود چراکه به نظر فعالان بازار 
ش��اید محدودیت ه��ای تولید برای جب��ران کافی 
نباشد. به گزارش فولاد ایران، نرخ ورق گرم در بازار 
داخلی چین ۱۴.۵ دلار رش��د داش��ته به ۵۷۳ دلار 
هر تن رس��ید و نرخ میلگرد ۱۳ دلار رش��د داش��ته 
۵۴۴دلار هر تن شد. افزایش نرخ پس از اعلام برنامه 
کنترل تولید در ش��مال چین که بزرگ ترین بخش 
تولید کننده فولاد چین اس��ت رخ داد. با این حال به 
نظر فعالان بازار کاهش واقعی تولید فولاد کارخانه ها 
در مقی��اس کوچک تر باقی می مان��د و افزایش نرخ 
باعث کاهش کنترل بیش��تر تولید می شود که حتی 

ممکن است منجر به افزایش تولید فولاد شود.

 سنگ آهن
 کمی بالا رفت

قیمت س��نگ آهن وارداتی خل��وص ۶۲ درصد در 
چی��ن ۶.۳ دلار ب��الا رفت��ه ب��ه ۱۰۹.۹۵ دلار هر تن 
خش��ک سی اف آر رسیده اس��ت. افزایش نرخ موجب 
ش��ده خریداران محتاطانه تر به روند بازار توجه کنند 
چراک��ه پایه های بازار تغییر نکرده اس��ت. به گزارش 
فولاد ای��ران، افزایش فعالیت بازار در برخی بازارهای 
دیگر مواد اولیه ازجمله زغال سنگ نیز موجب افزایش 
نرخ ش��ده اس��ت. قیمت محصولات فولادی بالا رفته 
ولی رش��د آن مح��دود بوده برای بهبود بیش��تر بازار 
س��نگ آهن باید نقدینگی بازار فولاد بهبود بیش��تری 

داشته باشد.

بینالملل

چهارشنبه
20اردیبهشت1402
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10مه2023
شماره1067 سالششم

روی خط خبر

در روزهای گذشته مرگبارترین حادثه ۲۰ سال اخیر بخش 
معدن پرو رخ داده است. 

مقامات این کشور روز یکشنبه اعلام کردند که آتش سوزی 
در یک معدن کوچک طلا در جنوب پرو ۲۷ کش��ته برجای 
گذاش��ته که این حادث��ه مرگبارترین حادث��ه معدن در این 

کش��ور در بیش از دو دهه اخیر اس��ت. به گزارش ایراسین، 
در بیانیه ای که دولت محلی اعلام کرده، عنوان ش��ده اتصال 
سیستم الکترونیکی معدن باعث آتش سوزی در ساعات اولیه 
صبح ش��نبه در منطقه جنوبی آرکیپا شده اس��ت. تصاویر در 
رس��انه های محلی و شبکه های اجتماعی نشان می دهد که با 

گذش��ت چند روز از این حادثه همچن��ان دود تیره از معدن 
منتش��ر می ش��ود. پرو بزرگ ترین تولیدکننده طلا و دومین 
تولیدکننده مس در جهان اس��ت. بر اساس داده های وزارت 
انرژی و معادن پرو، این حادثه مرگبارترین حادثه معدنی این 
کش��ور از سال ۲۰۰۰ تاکنون اس��ت. در سال ۲۰۲۲، مجموعا 

۳۸ نفر در حوادث معدن در سراس��ر کشور کشته شدند که 
نگرانی های ایمنی در معدن امریکای لاتین را برجسته ساخت.
پرو در س��ال ۲۰۰۲ مرگبارترین س��ال بخش معدن خود را 
داش��ت ک��ه در آن ۷۳ نفر در ح��وادث معدنی مختلف جان 

خود را ازدست دادند.

مس در بازارهای جهانی طی امس��ال تمام صنایع را تحت 
ش��عاع قرار می دهد. مس به عنوان یک فلز گران در توس��عه 
اقتصاد در تمام کشورهاس��ت و کمبود این فلز قرمز می تواند 
منجر به ایجاد تورم جهانی جدید شود. تورمی که بانک ها را 
مجبور به تعیین سیاس��ت های جدی��د برای جنگ اقتصادی 
جدید خواهد کرد. براساس آنچه که تحلیلگران اعلام کردند، 
کس��ری مس در بازاره��ای جهانی از س��ال ۲۰۲۳ آغاز و تا 
یک دهه ادامه خواهد داش��ت. درحال حاضر بازارهای جهانی 
با کمبود مس مواجه ش��ده اند که ناشی از جریان های چالش 

برانگیز افزایش تقاضا در امریکای جنوبی است.

ب��ه گزارش ف��ولاد ایران، مس به دلیل مص��رف در صنایع 
الکتریکی، خودروس��ازی و ماش��ین آلات صنعت��ی به عنوان 
ضامن اقتصاد ش��ناخته می ش��ود. بحران کمبود مس نه تنها 
منجر ب��ه تورم در بازاره��ای جهانی می ش��ود، بلکه بانک ها 
را مجب��ور ب��ه تغیی��ر سیاس��ت های تج��اری و مال��ی خود 
جه��ت پیش��گیری از زیان می کن��د. کارشناس��ان اقتصادی 
اع��لام کردن��د که اس��تدلال های ق��وی ب��رای افزایش نرخ 
 مس در امس��ال در بازاره��ای جهانی به وی��ژه امریکا وجود 

دارد.
گفتنی اس��ت که پرو س��هم ۱۰ درصدی از عرضه مس به 

بازارهای جهانی دارد، در صورت بروز هر مشکلی در راستای 
عرضه مس توسط این کشور، تورم قابل توجهی در بازارهای 

جهانی ایجاد خواهد شد.
علاوه بر این مسئله، شیلی به عنوان بزرگترین تولید کننده 
مس در دنیا که سهم ۲۷ درصدی از بازارهای جهانی را دارد، 
در نوامب��ر گذش��ته کاهش ۷ درصدی تولید س��الانه را ثبت 
کرده اس��ت. گلدمن س��اکس بزرگترین بانک سرمایه گذاری 
جه��ان به تازگی در بیانه ای، اعلام کرده اس��ت که ش��یلی 
از س��ال ۲۰۲۳ ت��ا ۲۰۲۵ مس کمتری تولی��د خواهد کرد. 
راه اندازی معادن جدید، با دردس��رهای بسیاری همراه است. 

قیمت ها به اندازه کافی وسوس��ه کننده نیست که هزینه های 
فزاینده را پوشش دهد. 

شرکت ریو اس��ترالیایی که از غول های معدنی است، برای 
اس��تخراج از روش پیچیده ای اس��تفاده می کن��د که امکان 
دسترس��ی به ذخایر عمیق تری را فراهم کرده اس��ت. روشی 
مقرون به صرف��ه برای اس��تخراج ذخایر بزرگ که نس��بت به 
گذش��ته غنی تر است. محبوبیت این شیوه در حال گسترش 

است، اما این تکنیک همچنان یک چالش است.
کارل فیرمن، تحلیلگر وود مکنزی، تخمین می زند شکاف 

عرضه سالانه تا دهه آینده ۱۲ برابر رقم فعلی خواهد بود.

مرگبارترین حادثه معدن در پرو

بحران در عرضه مس

گروهمعدن

 »Fastmarkets« فعالان بازار به موسس��ه
اع��لام کردند که با وجود طبقه بندی فلز منیزیم 
در قانون پیشنهادی مواد اولیه حیاتی در اتحادیه 
اروپ��ا )CRMA( به عنوان فلزی اس��تراتژیک، 
هنوز س��والاتی در مورد آینده عرضه منیزیم در 

اروپا بی جواب باقی  مانده است.
به گزارش فلزات  آنلاین، این قانون پیشنهادی 
که متن آن در روز ۱۶ مارس ۲۰۲۳ منتشر شد، 
منیزیم را به عنوان یک ماده استراتژیک توصیف 
می کن��د. طبق این قانون، تع��دادی از اهداف و 
مقدار پریمیوم در روند عرضه و تولید مش��خص 
ش��ده که تا س��ال ۲۰۳۰ در کمک به تامین در 

عرضه این فلز ارائه خواهد شد.
موسس��ه  ب��ه  آگاه  مناب��ع  از  یک��ی 
»Fastmarkets« اع��لام ک��رد ک��ه ش��رکت 
ب��ه  دارد  قص��د   »Verde Magnesium«
نخس��تین تولیدکننده اصلی منیزیم در اتحادیه 
اروپا تبدیل شود. این منبع آگاه، اهداف و مقدار 
پریمیوم تعیین ش��ده را اقدام��ی جاه طلبانه اما 
قابل اجرا توصیف کرد. این ش��رکت مش��روط به 
صدور مجوز اس��تخراج معدن لیتی��وم، امیدوار 
اس��ت در س��ال ۲۰۲۵ تولید منیزیم خود را در 

رومانی آغاز کند.
با این حال، این ش��رکت هشدار داد که توسعه 
پروژه ه��ای منیزیم و س��ایر م��واد اولیه حیاتی 
)CRM( در اروپا به دو دلیل مهم چالش برانگیز 
خواهد بود. دلیل اول، وجود گلوگاه های نظارتی 
است که با توجه به صدور مجوزهای مورد نیاز در 
کشورهای مختلف عضو اتحادیه اروپا مهم تلقی 
می ش��ود. دلیل دوم، شکاف ساختار هزینه بین 
محصولات تولیدش��ده در اتحادیه اروپا و هزینه 

واردات آن اس��ت. مارتین تاوبر، نماینده اتحادیه 
اروپ��ا در انجمن بین المللی منیزیم )IMA( نیز 
از این اقدام اس��تقبال کرد و اف��زود که اقدامات 
بیش��تری باید در این راس��تا صورت پذیرد. وی، 
عوام��ل زی��ر را در ب��ه موفقیت رس��یدن بخش 
منیزی��م اروپا لازم و تاثیرگذار دانس��ت: فرآیند 
تولی��د اولیه مبتنی بر انرژی های س��بز و تولید 
محصولات زیست پایش��ی، دسترس��ی به معدن 
و مواد اولیه زیست پایش��ی، دسترسی بلندمدت 
به انرژی های تجدیدپذیر، میزان تعهدات صنایع 
پایین دس��تی، حمای��ت مالی از طری��ق تامین 
مالی طرح های س��رمایه ای. تاوب��ر بیان کرد در 
اصل، این طرح پیش��نهادی مناس��ب بوده و در 
مس��یر درس��تی حرکت می کند اما نسخه فعلی 
این طرح بس��یار کلی است و به طیف وسیعی از 
مراحل انجامی در زنجیره صنعتی می پردازد. وی 
اضاف��ه کرد که چارچوب زمانی برای اجرای این 
طرح بس��یار طولانی است؛ در حالی که افزایش 
تولی��د منیزیم به اقدام��ات حمایتی کوتاه مدت 
نیاز دارد. یکی از مش��ارکت کنندگان بازار و یکی 
از بازیافت کنن��دگان ضایع��ات فل��زی فعال در 
معاملات منیزیم بیان کردند که به نظر می رسد 
فع��الان حال حاضر در بازار منیزیم اروپا، به طور 
 خ��اص مجذوب این طرح پیش��نهادی نخواهند

شد.
 این مشارکت کننده بازار اظهارکرد که به نظر 
می رس��د بیش��تر فعالان بازار این طرح را نادیده 
خواهند گرفت. در واقع آنها بیش��تر نگران میزان 
اثربخشی و موفقیت این طرح و میزان سودآوری 
مالی و بحث س��رمایه گذاری آن در بخش محلی 
تولید منیزیم هس��تند. سوال هایی همچون چه 
کسی قرار اس��ت هزینه و سرمایه گذاری در این 
طرح را انجام دهد و آیا مشتریان مایل به پرداخت 

پریمیوم مواد تولید ش��ده به این تولیدکنندگان 
خواهند بود، از جمله س��والاتی اس��ت که ذهن 

فعالان بازار را درگیر کرده است.
و  � هزین�ه  افزای�ش  موض�وع    

چالش های نظارتی
 Verde« ش��رکت  گ��زارش  اس��اس  ب��ر 
Magnesium«، هی��چ تولیدکنن��ده اولی��ه 
منیزیم��ی در اروپا وجود ن��دارد و بهره برداری از 
هر پروژه ای در این منطقه در مقایس��ه با هزینه 
واردات، هزین��ه مواد اولیه بالاتری در پی خواهد 

داشت.
این ش��رکت مط��رح کرد: تولی��د محصولات 
کم کربن یا مبتنی بر انرژی های س��بز، مس��تلزم 
تلاش ه��ای قاب��ل  توج��ه تحقی��ق و توس��عه، 
به کارگی��ری مدرن ترین فناوری ها، اس��تفاده از 
منابع انرژی تجدیدپذیر، اس��تخدام نیروی کار با 
مهارت بالا، سرمایه گذاری در راستای حمایت از 
محیط زیس��ت و اقدامات اصلاحی بوده و در این 
صورت اس��ت که نظر جوامع تولیدکننده محلی 

را جلب خواهد کرد.
این شرکت تاکید کرد: در مقابل، ممکن است 
در واردات این فلز مقررات نظارتی کمتر، استفاده 
از فناوری ه��ای آلاین��ده و انرژی های مبتنی بر 
س��وخت فس��یلی بیش��تر و در عین حال نادیده 
گرفتن مس��ئله میزان سازگاری با محیط زیست 
 Verde« نیز مطرح باش��د. طبق گفته شرکت
Magnesium«، ای��ن هزینه ه��ای ب��الا برای 
ایج��اد چنی��ن پروژه های��ی در اتحادی��ه اروپا با 
توج��ه به کاهش هزینه های حمل ونقل، افزایش 
عرضه، افزایش س��رمایه گذاری، ایجاد اش��تغال 
محل��ی، افزایش تحقیق و توس��عه و هزینه های 
زیس��ت محیطی کمتر باید با گ��ذر زمان جبران 
 »Verde Magnesium« ش��ود.  ش��رکت
خواس��تار ای��ن ش��د که هی��ات مدی��ره قانون 
پیش��نهادی مواد اولیه حیات��ی در اتحادیه اروپا 
با حضور خود، مش��کلات گلوگاه ه��ای نظارتی 
را با به کارگیری بهترین ش��یوه ها و اس��تفاده از 
کانال های ارتباطی خود بین توسعه دهندگان این 
پروژه ها و مقامات مس��ئول رفع کند. این شرکت 
همچنین درخواس��ت کرد ک��ه هیات مربوطه با 
ارائ��ه بهترین اقدامات جهت ایجاد ش��رایط برابر 

جهت رقابت و حمایت از تولیدکنندگان اتحادیه 
اروپ��ا در برابر نف��ی رقابت ناعادلانه برای واردات 
منیزیم را شناس��ایی کرده و به کمیس��یون اروپا 

ارائه دهد.
در صورت نادیده گرفت��ن انجام این اقدامات، 
این ش��رکت هش��دار داد که توس��عه پروژه های 
مبتن��ی بر مواد اولیه حیات��ی در اتحادیه اروپا با 
فرآیند طولانی تری مواجه خواهد ش��د و در این 
ص��ورت نیازهای ف��وری متقاضیان رفع نخواهد 

شد.
 در همین حال، این ش��رکت از پیشرفت های 
صورت گرفته در س��ال های گذش��ته استقبال و 
ابراز امیدواری کرد که قانون مواد اولیه حیاتی در 
اتحادیه اروپا مقامات رومانیایی را مجاب به انجام 
ای��ن کار کند تا در نهایت، روند مناقصه عمومی 
برای صدور مجوزهای اس��تخراج از معادن خود 

را از سر بگیرند.
  وضعی�ت تولی�د منیزی�م در س�ایر  �

مناطق جهان
بر اساس گزارش سازمان زمین شناسی ایالات 
متح��ده امری��کا )USGS(، چی��ن، بزرگ ترین 
تامین کننده جهانی منیزیم است و ۹۰ درصد از 
عرضه جهانی و بخش عمده ای از حجم تقاضای 

اروپا را تامین می کند.
در بیانی��ه ای که محتوای آن در س��ال ۲۰۲۱ 
رسانه ای ش��د، انجمن های صنعتی پیشرو اروپا 
اعلام کردند که ۹۵ درصد از منیزیم اروپا از چین 
وارد می ش��ود. در سال ۲۰۲۱، کمبود شدید این 
ماده در اروپا به مسائل زیست  محیطی و افزایش 
هزینه های تولید زغال س��نگ در واحد های ذوب 
چین نسبت داده شد. در نتیجه، قیمت های بازار 
فیزیک��ی منیزی��م در ماه های س��پتامبر و اکتبر 

۲۰۲۱ قبل از رسیدن به ثبات افزایش یافت.
ارزیاب��ی موسس��ه »Fastmarkets« برای 
منیزی��م با غلظت ۹۹.۹ درصد، با ش��رط تحویل 
در بازه زمانی اوایل اکتبر ۲۰۲۱ در بندر روتردام 
بالاترین نرخ ثبت ش��ده این فلز یعنی حدود ۱۶ 
هزار تا ۱۶ هزار و ۵۰۰ دلار در هر تن را نش��ان 
داد که نس��بت به نرخ آن در اواخر ماه آگوس��ت 
۲۰۲۱ ک��ه حدود چه��ار ه��زار و ۳۰۰ تا چهار 
هزار و ۶۲۵ دلار در هر تن بود، افزایش داش��ت. 

س��پس نرخ آن در روز پنج��م نوامبر ۲۰۲۱، به 
 ح��دود ۶ ه��زار تا ۱۰ هزار دلار در هر تن کاهش 

یافت.
ن��رخ  اخی��را   »Fastmarkets« موسس��ه
منیزیم را بین س��ه هزار و ۹۵ تا سه هزار و ۴۰۰ 
دلار در ه��ر تن در روز ۲۴ مارس ۲۰۲۳ ارزیابی 
ک��رد. ب��ه گفته مناب��ع مطلع از وضعی��ت بازار، 
ریس��ک اروپا در متکی بودن صرف به چین برای 
 تامی��ن منیزیم خود تنها به بازار منیزیم محدود

نمی شود.
در آن زمان، بحران عرضه منیزیم در اواخر سال 
۲۰۲۱ مش��کلی بر مشکلات افزایش هزینه های 
ان��رژی افزود که بخ��ش آلومینیوم را تحت تاثیر 
ق��رار داد و ن��رخ آلیاژهای آلومینی��وم منیزیم و 
س��یلیکون ثانویه را به س��مت ثبت بالاترین نرخ 

تاریخی در آن زمان سوق داد.
ارزیاب��ی موسس��ه »Fastmarkets« برای 
ش��مش ریخته گ��ری تح��ت فش��ار آلومینیوم 
A۳۸۰/DIN۲۲۶ ب��ا ش��رط تحوی��ل به درب 
کارخان��ه تولیدکنن��ده در اروپا، نرخ حدودی دو 
هزار و ۷۵۰ تا دو هزار و ۹۰۰ یورو ) س��ه هزار و 
۱۹۰ تا س��ه هزار و ۳۶۴ دلار( در هر تن در روز 
۱۵ اکتبر ۲۰۲۱ را نش��ان داد که نس��بت به نرخ 
ی��ک هزار و ۹۷۰ ت��ا دو هزار و ۴۰ یورو در اوایل 

سپتامبر ۲۰۲۱ افزایش داشت.
 نرخ این شمش اخیرا در روز ۲۴ مارس ۲۰۲۳، 
ح��دود دو هزار و ۲۰۰ تا دو هزار و ۲۶۰ یورو در 

هر تن ارزیابی شد.
در همی��ن ح��ال تلاش ب��رای تضمین تامین 
مطمئن منیزیم نیز در امریکای ش��مالی در حال 
انجام است و تعدادی از تاجران و توزیع کنندگان 
قراردادهایی را برای توزیع مواد اولیه تولیدش��ده 

در کشورهای دیگر به امضا رسانده اند.
این تضمین شامل قراردادی مابین کمیسیون 
مصالح��ه، میانجیگ��ری و داوری )CCMA( و 
در   »Western Magnesium« ش��رکت 
کانادا برای عرضه ۲۵ هزار تن تولید و تحویل آن 
به ایالات متحده امریکا بود. قرارداد مشابهی هم 
میان ش��رکت »Latrobe Magnesium« و 
 شرکت »Metal Exchange Corp« به امضا

رسید.

وضعیت نامعلوم عرضه 
منیزیم در اروپا 
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ورود معدن تیتان ارومیه به فاز اجرا
پس از دو دهه رقم خورد

گروهمعدن

مع��دن تیتانیم ق��ره آغاج ارومی��ه، بزرگترین 
معدن تیتانیم کش��ور بعد از دو دهه رکود تا دو 
ماه آینده وارد فاز اجرایی شده و با راه اندازی این 
معدن بیش از نیمی از نیاز تیتان کش��ور تامین 

می شود.
به گزارش مهر، مع��دن تیتان ارومیه که مورد 
مشابهی در کشور ندارد دارای ذخیره قطعی ۵۶ 
میلی��ون تن با عی��ار ۶ درصد به هم��راه عناصر 
بسیار مفید در ٣۶ کیلومتری شمال غربی ارومیه 

در استان آذربایجان غربی واقع شده است.
تیتانی��م قره آغ��اج ارومی��ه، بزرگترین معدن 
ارزش��مند تیتانیم کشور به ش��مار می رود که از 
سال ۸۷ گواهی کش��ف آن صادر شده به دلایل 
مختلف از جمله نبود س��رمایه گذار، مش��کلات 

فنی بلاتکلیف و راکد مانده بود.
در ۵ س��ال اول ۱۴۰ ه��زار ت��ن در ۵ س��ال 
دوم ۲۱۰ هزار تن و در ۱۵ س��ال آخر هر س��ال 
۲۸۰هزار ت��ن تیتان از معدن ق��ره آغاج ارومیه 

استخراج خواهد شد
ذخی��ره قطعی معدن تیتان ق��ره آغاج ارومیه 
را  آن  احتمال��ی  ذخی��ره  و  ت��ن  ۵۶میلی��ون 
۱۲۰میلیون تن است هر چند یک معدن تیتان 
در کهنوج کرمان وجود دارد که رودخانه ای است 
اما معدن تیتان قره آغاج ارومیه در کوه بوده و به 
دلیل ذخیره، عیار ۶ درصد و نیز دارا بودن عناصر 

مفید در کشور منحصر به فرد است.
فل��ز تیتانیوم با توجه ب��ه کاربرد و ویژگی های 
منحصر به فرد هم اکنون به فلز قرن شهرت دارد، 
با توجه به اینکه وزن خالص فلز تیتانیوم از فولاد 
پایین تر است و دارای استحکام زیادی نسبت به 
ف��ولاد دارد در مصالح نظام��ی، هوا و فضا، تولید 
موش��ک کاربرد دارد و چون ۹۵ درصد تیتانیوم 
در صنعت به صورت اکس��ید تیتانیوم اس��ت که 
ب��ه دلیل ق��درت انحلال��ی در صنایع نس��اجی، 
کاغذس��ازی، س��رامیک نیز مورد اس��تفاده قرار 
می گیرد. مع��دن تیتان ارومیه ج��زو ۱۶ معدن 
بزرگ کش��ور به ش��مار می رود ک��ه راه اندازی، 
بهره برداری و بهره وری از آن علاوه بر آنکه گامی 
در مس��یر اشتغالزایی اس��ت می تواند حرکتی به 
س��مت اقتصاد پویا و ایجاد واحدهای صنعتی و 

تولید قطعاتی باشد.
هم اکنون به دلیل اینکه فرآوری تیتان بسیار 
پیچی��ده بوده و دانش فنی ب��رای این امر وجود 
ن��دارد، تحریم های ظالمانه اخی��ر موجب رکود 

این معدن ش��ده ب��ود اما ظرفیت ش��رکت های 
دانش بنی��ان داخل��ی و بین الملل��ی ک��ه پروانه 
بهره برداری دارند، موجب ش��ده این معدن تا دو 
ماه آینده وارد فاز اجرایی شده و بیش از نیمی از 

نیاز کشور را تأمین کند.
سرمایه گذاری ۵00 میلیون یورویی  �

صم��ت  مدی��رکل  س��رتیپی،  عبدالحمی��د 
آذربایج��ان غرب��ی در خص��وص فعالیت معدن 
تیت��ان قره آغاج ارومیه گفت: با س��رمایه گذاری 
۵۰۰ میلیون یورویی کنسرسیومی از شرکت های 
داخلی، به زودی عملی��ات بهره برداری از معدن 
تیت��ان ارومیه، بزرگ ترین طرح س��رمایه گذاری 

آذربایجان غربی آغاز می شود.
وی اظه��ار ک��رد: پ��س از دس��تور اس��تاندار 
آذربایجان غربی برای تس��ریع در تعیین تکلیف 
ط��رح س��رمایه گذاری ای��ن معدن هفت��ه قبل 
تفاهمنام��ه س��رمایه گذاری، ٣ ش��رکت ب��زرگ 
صنعتی و معدنی کشور در قالب یک کنسرسیوم 
به همراه ش��رکت دارنده پروان��ه بهره برداری در 

تهران به امضا رسید.
س��رتیپی خاطرنش��ان ک��رد: بر اس��اس این 
تفاهمنام��ه س��رمایه گذاران در مرحله نخس��ت 
۵۰۰میلی��ون ی��ورو ب��رای اس��تخراج و احداث 
کارخان��ه اس��تحصال هزینه خواهن��د کرد و در 
س��ال های آینده این س��رمایه گذاری نس��بت به 
پیش��رفت طرح افزایش خواه��د یافت. مدیرکل 

صمت آذربایج��ان غربی با بی��ان اینکه ظرفیت 
تخمین��ی ای��ن مع��دن ۵۶ میلیون تن ب��ا عیار 
۶درصد اس��ت گفت: این می��زان ذخیره معدنی 

تیتان در ۲۵ سال استخراج خواهد شد.
آغ�از عملی�ات اجرایی اس�تخراج و  �

استحصال 
سرتیپی با بیان اینکه در ۵ سال اول ۱۴۰هزار 
تن در ۵ س��ال دوم ۲۱۰ هزار تن و در ۱۵ سال 
آخر هر س��ال ۲۸۰ هزار تن تیتان از معدن قره 
آغاج اس��تخراج خواهد ش��د، عنوان کرد کرد: با 
اج��رای این ط��رح معدنی یک ه��زار و۵۰۰ نفر 
مشغول به کار خواهند شد و با اجرای طرح های 

پایین دست میزان اشتغال بالاتر خواهد رفت.
وی از آغاز عملیات اجرایی این طرح در کمتر 
از ۲ ماه آینده خبرداد و گفت: تمام مقدمات کار 
فراهم ش��ده است و طبق توافق به زودی تجهیز 
کارگاه برای اس��تخراج تیت��ان و احداث کارخانه 

استحصال صورت خواهد گرفت.
س��رتیپی اضافه ک��رد: درحال حاض��ر نیاز به 
تیتان در کش��ور ب��رای اس��تفاده در صنایع هوا 
فضا، کاغذسازی، پلاستیک س��ازی، رنگ سازی، 
س��رامیک و جوهر س��ازی ۱۴۰ هزار تن در سال 
اس��ت که ب��رای واردات آن ۶۰۰ ملیون دلار ارز 
از کش��ور خارج می ش��ود. درحال حاض��ر نیاز به 
تیتان در کش��ور ب��رای اس��تفاده در صنایع هوا 
فضا، کاغذسازی، پلاستیک س��ازی، رنگ  سازی، 

س��رامیک و جوهر س��ازی ۱۴۰ هزار تن در سال 
است که برای واردات آن ۶۰۰ ملیون دلار ارز از 

کشور خارج می شود.
ای��ران به عنوان یکی از کش��ورهای معدنی در 
جهان از ذخایر مناسب تیتانیوم برخوردار است، 
می ت��وان مع��دن قره  آغ��اج در این شهرس��تان 
و مع��دن تیتانی��وم کهنوج در اس��تان کرمان را 

به عنوان ذخایر بزرگ تیتانیوم کشور نامبرد.
تیتانی��وم یک فلز واس��طه ب��راق نقره ای رنگ 
اس��ت که چگالی ک��م و مقاومت بالای��ی دارد. 
این فلز به ش��دت در برابر خوردگی در آب دریا، 

تیزآب سلطانی و کلر مقاوم است.
می توان تیتانیووم را با آهن، آلومینیوم، وانادیم 
و مولیبدن آلیاژ کرد تا ماده ای سخت تر و سبک تر 
به  دس��ت آورد که در ساخت سامانه های هوایی 
مانند موتور جت، موشک و فضاپیما، کاربردهای 
نظام��ی و فرآینده��ای صنعتی، خودروس��ازی، 
مصنوع��ی،  اندام ه��ای  س��اخت  و  کش��اورزی 
درون کاش��ت های اس��تخوانی، ابزاره��ای دندان 
پزش��کی و ریشه درمانی، برس��ازی درون کاشت 
دندانی، کالاهای ورزش��ی، گوهرس��ازی، گوشی 

همراه کاربرد دارد.
تیت�ان  � مع�دن  بهره ب�رداری  زمین�ه 

ارومیه باید فراهم شود
آذربایجان  اس��تاندار  معتمدیان،  محمدصادق 
غربی ب��ا تاکید ب��ر اقدامات جدی در پیش��برد 

فرآیند مطالعه و اکتش��اف، به��ره وری و فرآوری 
محصولات معدنی در س��طح استان، خاطرنشان 
ک��رد: برای جذب س��رمایه گذار و بهره برداری از 
معادنی چ��ون تیتانیوم و ذخای��ر نمک دریاچه 

ارومیه، برنامه ریزی ویژه شود.
وی در بازدی��د از اداره کل صنع��ت، مع��دن و 
تج��ارت آذربایجان غربی با اش��اره ب��ه اینکه در 
جمع ۶ استان اول کشور در بخش ذخایر معدنی 
هس��تیم، افزود: باوجود تن��وع کیفی و کمی در 
حوزه معدن، مطالعات قابل توجهی در این بخش 

صورت نگرفته است.
وی ب��ه فعال ش��دن اتاق های فکر و ش��ورای 
مع��ادن تاکید کرد و اف��زود: تمامی حوزه ها و به 
ویژه بخش خصوصی برای توس��عه معادن استان 
فعال شده و از ظرفیت متخصصین، کارشناسان و 

دانشگاه ها در حوزه معدن استفاده شود.
اس��تاندار آذربایج��ان غربی، ح��وزه معدن را 
پیش��ران توس��عه اس��تان معرفی ک��رد و افزود: 
و  اش��تغالزایی  ف��رآوری محص��ولات معدن��ی، 
ارزش افزوده و درآمد بالا را برای مردم آذربایجان 

غربی به ارمغان خواهد آورد.
وی، تقوی��ت دیپلماس��ی اقتص��ادی با جذب 
س��رمایه گذاران خارج��ی، زمینه س��ازی ب��رای 
گس��ترش صنایع م��ادر و دانش بنی��ان و ایجاد 
خوش��ه های مختل��ف صنعت��ی و ش��هرک های 
تخصص��ی، نوس��ازی تجهی��زات و اس��تفاده از 
ماش��ین آلات نوی��ن در بخش صنای��ع و معادن، 
گس��ترش دولت الکترونیک و اص��لاح فرآیندها 
و حمایت از ش��رکت های واس��ط بازاریاب جهت 
صادرات محصولات تولیدی اس��تان را خواستار 

شد.
اطل��س  تدوی��ن  همچنی��ن  معتمدی��ان 
س��رمایه گذاری و تس��ریع روند صدور مجوزهای 
لازم ب��رای س��رمایه گذاران را ضروری دانس��ت 
و گفت: در این راس��تا بان��ک اطاعات زمین های 
مستعد سرمایه گذاری در استان تهیه و در اختیار 

سرمایه گذاران قرار گیرد.
وی ب��ا بی��ان اینک��ه با فع��ال ش��دن معدن 
تیتانی��وم ارومیه ب��رای ٣ هزار نفر اش��تغالزایی 
می ش��ود، اظهار کرد: این معدن سهم مهمی در 
توس��عه اقتصادی منطقه دارد و با کسانی که در 
فعالیت های اقتصادی اس��تان تعلل کرده و وقفه 

ایجاد کنند برخورد قانونی خواهد شد.
وج��ود ۴۹ نوع ماده معدنی از ۶۸ ماده معدنی 
ش��ناخته شده در ایران، نش��ان از ظرفیت بسیار 

بالای استان آذربایجان غربی دارد.

نماینده مردم سلس��له و دلفان در مجلس شورای اسلامی 
با اش��اره به شناس��ایی ۵۸  رگ��ه معدنی در لرس��تان گفت: 
۲۰۰میلیارد تومان اعتبار برای احداث تونل اس��پژ اختصاص 
یافت. به گزارش تسنیم، یحیی ابراهیمی در مراسم کلنگ زنی 
کارخانه استیل کورد شهرک صنعتی سلسله اظهار کرد: یکی 
از آرزوهای مردم این شهرس��تان احداث تونل اس��پژ بود که 
پس از سال ها بلاتکلیفی توانستیم آن را در دو سال اخیر در 
پیوس��ت بودجه بیاوریم و سال گذشته در سفر رئیس جمهور 

مبلغ ۲۰۰ میلیارد تومان اعتبار به آن اختصاص یافت.
وی با بیان اینکه صنعت در جایی ش��کوفا می شود که آب 
داش��ته باش��د، افزود: متولیان امر در سال های گذشته بدون 

توجه به این موضوع صنعت را به شهرهای فاقد آب  بردند.
نماینده مردم سلس��له و دلفان در مجلس شورای اسلامی 
عنوان کرد: شهرس��تان های سلس��له و دلفان زیرساخت های 
لازم برای صنعتی شدن را دارند و انتظار می رود در دلفان که 
محروم تر و از جمعیت بیش��تری نیز برخوردار است در حوزه 

صنعت اتفاقات خوبی رقم بخورد.

وی درباره شناس��ایی ۵۸  رگه معدنی در لرستان بیان کرد: 
۲ ه��زار هکتار رگه معدنی از فلز مس کشف ش��ده در دلفان 
وج��ود دارد که انتظار داریم صنایع، مع��ادن و فلزات در این 
زمینه س��رمایه گذاری های لازم را در این شهرس��تان داشته 

باشد.
ابراهیمی با اش��اره به شناس��ایی رگه های مع��ادن فلزاتی 
چون ط��لا، مس و منیزیم در لرس��تان، گفت: شناس��ایی و 

سرمایه گذاری در این معادن می تواند ارزش افزوده خوبی برای 
این استان به همراه داشته باشد. نماینده مردم سلسله و دلفان 
در مجلس ش��ورای اس��لامی ابراز کرد: از زحم��ات فرماندار، 
دس��تگاه قضا و نیروی انتظامی سلس��له برای رفع معضلات 
اجتماعی آب این واحد در ش��هرک صنعتی این شهرس��تان 

نهایت قدردانی را داریم.
وی با بیان اینکه سلس��له و دلفان نیروی انس��انی و منابع 
طبیع��ی لازم را دارد، افزود: هی��چ کارخانه و طرح صنعتی از 
ابتدای انقلاب تاکنون در این شهرستان ها ایجاد نشده است.

ابراهیم��ی اظه��ار کرد: پیش��رفته ترین دس��تگاه س��ی تی 
آنژیوگرافی برای لرس��تان خریداری  شده و در روزهای آینده 

در بیمارستان شهید مدنی خرم آباد به بهره برداری می رسد.
فرهاد زیویار اس��تاندار لرس��تان نیز در مراس��م کلنگ زنی 
کارخانه اس��تیل کورد سلس��له با بیان اینکه مش��کلی برای 
س��رمایه گذاری در لرس��تان وجود ندارد، اظهار کرد: چنانچه 
مش��کلی برای ایجاد س��رمایه گذاری در شهرس��تان های این 

استان وجود داشته باشد آن را رفع می کنیم.

وی ب��ا بیان اینکه وحدت و همدلی خوبی بین مس��ئولان 
دولت س��یزدهم در لرس��تان وجود دارد، اف��زود: کلنگ زنی 
کارخانه اس��تیل کورد گام اول برای صنعتی شدن شهرستان 

سلسله است.
میلاد ش��رفی فرماندار سلس��له نی��ز با بیان اینک��ه با دید 
راهبردی اس��تاندار و پیگیری های نماینده سلس��له و دلفان 
امروز ش��اهد ایجاد یک سرمایه گذاری بزرگ صنعتی در اینن 
شهرس��تان هستیم، عنوان کرد: س��رمایه اصلی سلسله مردم 

ولایتمدار و انقلابی آن هستند.
وی با اشاره به اینکه مس��ئولان ملزم به برداشتن گام های 
مؤثر در راس��تای رفع مش��کلات مردم هستند، بیان کرد: بنا 
به تأکیدات اس��تاندار ت��لاش می کنیم گره ه��ای پیش روی 

صنعتی شدن در سلسله باز شود.
فرماندار سلس��له با بیان اینکه در دولت انقلابی س��یزدهم 
اتفاق صنعتی ش��دن برای سلسله رخ  داده است، بیان کرد: از 
ابتدای انقلاب تاکنون این شهرس��تان محروم از صنعت بوده 

است.

فرمان��دار م��ه ولات در جن��وب خراس��ان 
رض��وی گفت: ط��رح اح��داث مجتمع فولاد 
این شهرس��تان که از پیش��رفت مناس��ب و 
٣۰درصدی برخوردار است؛ در صورت تامین 
به موقع اعتبار س��ال آینده آماده بهره برداری 

خواهد بود. 
به گزارش ایرنا، مجتبی علی نژاد در جریان 
سرکشی از این طرح عمرانی - صنعتی افزود: 
مجوز تاس��یس ش��رکت فولاد مه ولات سال 
۱٣۹۹ ص��ادر و با حمایت کارگروه تس��هیل 
و رفع موانع س��رمایه گذاری اس��تان خراسان 
رضوی به تاس��ی از سیاس��ت حمایتی دولت 

کار ساخت خود را ادامه می دهد.
 وی ب��ا بی��ان اینکه طرح فولاد مه ولات در 
زمینی به مساحت حدود ۲۰ هکتار در ناحیه 
صنعتی این شهرستان ساخته می شود، اضافه 
کرد: چشم انداز کنونی این طرح صنعتی تولید 
۵۰ هزار تن تسمه و نوار نورد گرم فولاد زنگ 
ن��زن، ۱۵۰ هزار تن ورق نورد گرم فولاد زنگ 
ن��زن و ٣۰۰ ه��زار تن ورق ن��ورد گرم فولاد 
س��اده کربنی و کم آلی��اژی با ضخامت بیش 
از ۱۰میلی متر در س��ال است. وی اظهار کرد: 

تولید و اشتغال در مه ولات بر پایه کشاورزی 
استوار است بنابراین احداث طرح فولاد با نیاز 
به ۷۸٣ نفر ش��غل مستقیم می تواند در سطح 
شهرستان جهش اقتصادی خوبی ایجاد کند. 
محس��ن زنگنه، همچنی��ن نماینده مردم 
تربت حیدری��ه، زاوه و م��ه ولات در مجل��س 
ش��ورای اس��لامی گفت: تجهیزات، موتورها، 
جرثقیل و برخ��ی اقلام دیگر مورد نیاز طرح 
فولاد مه ولات خریداری شده است و اقدامات 
عمرانی آن با انجام »آزمایش س��رد« تا پایان 
امس��ال اجرایی خواهد ش��د. وی با یادآوری 
س��رمایه گذاری بالغ ب��ر ۲۰۰ میلیارد تومانی 
و خری��د تجهیزات مورد نی��از فولاد مه ولات 
مطابق فهرس��ت بهای سال گذش��ته، افزود: 

پی��ش خرید تجهی��زات طرح باعث ش��تاب 
گرفت��ن س��اخت آن در مراحل بعدی خواهد 
شد. نایب رئیس کمیس��یون برنامه و بودجه 
مجلس ش��ورای اس��لامی اضافه کرد: از آنجا 
که ورق تولیدی فولاد مه ولات مورد استفاده 
کارخانجات خودروس��ازی، ل��وازم خانگی و 
تجهیزات وابسته قرار خواهد گرفت، راه اندازی 
آن تحولی در حوزه اشتغال و صنایع خراسان 
رض��وی ایجاد می کند. زنگنه همچنین گفت: 
اکنون چهار طرح ف��ولادی در تربت حیدریه 
و حومه آن س��اخته می ش��ود که هیچ یک از 
آنه��ا به منابع آب��ی زیرزمینی نیاز ندارند. وی 
افزود: دلیل این بی نیازی برنامه ریزی استفاده 
از پس��اب فاضلاب شهرهای مرکزی و جنوب 
خراسان رضوی است از دیگر سو در چشم انداز 
نهایی آنها وابس��تگی به آب دریای عمان نیز 
دیده ش��ده اس��ت به طوری که یک��ی از این 
طرحهای فولاد سهامدار طرح انتقال آب دریا 
از جنوب اس��ت. فیض آباد مرکز شهرس��تان 
۵۵ه��زار نفری م��ه ولات در ۲۰۷ کیلومتری 
جنوب مش��هد و همس��ایگی تربت حیدریه و 

گناباد قرار دارد.

اس��تاندار سیس��تان و بلوچس��تان گفت: ذخایر 
بی نظی��ر معدنی نظیر وج��ود تیتانی��وم، کرومیت 
و منگن��ز مهم ترین ظرفیت اش��تغال و توس��عه در 
شهرس��تان فن��وج اس��ت که بای��د از خام فروش��ی 
جلوگی��ری و برای توس��عه و اش��تغال اف��راد بومی 

فرآوری شوند.
ب��ه گ��زارش ایرن��ا، محم��د کرم��ی در بازدید از 
شهرس��تان فنوج اظهار کرد: با ه��ر فردی که مانع 
رش��د و توسعه شهرستان و بهبود معیشت و اقتصاد 

خانوارها شود برخورد خواهد شد.
وی ضم��ن تاکید بر پیگیری جهت رفع معارض و 
مشکلات معادن فنوج، افزود: با وجود ذخایر بی نظیر 
معدنی در این شهرس��تان حق م��ردم با این ثروت 

خدادادی فقر نیست.
اس��تاندار سیس��تان و بلوچس��تان ادام��ه داد: با 
افرادیکه مانع توس��عه و پیشرفت شهرستان فنوج و 
بهبود کیفیت زندگی مردم شوند با قاطعیت برخورد 

خواهد شد.
وی تصری��ح ک��رد: باتوجه به ش��عار س��ال )مهار 
تورم، رشد تولید( در راستای فعال کردن واحدهای 
تولی��دی غیرفع��ال و نیمه فع��ال شهرس��تان فنوج 

تسهیلات ارائه خواهد شد.

کرمی گف��ت: جهت جلوگیری از خام فروش��ی و 
ایجاد اش��تغال، احداث کارخانه های فرآوری معادن 

)تیتانیوم، منگنز و کرومیت( باید در اولویت باشد.
پیگی��ری جهت روند س��اخت جاده کل��در، پیرو 
بازدیده��ای قبلی، رفع مش��کلات آب آش��امیدنی 
و کش��اورزی روس��تاهای شهرس��تان و همچنی��ن 
دی��دار چهره  به  چه��ره با مردم برخی از روس��تاها 
جهت بررس��ی مشکلات و دس��تور رفع آنها از دیگر 

برنامه های این بازدید بود.
گفتنی اس��ت؛ ماده معدن��ی تیتانی��وم در تولید 
کرم ه��ای ضدآفتاب، لاستیک س��ازی،  پیگمن��ت، 
کوتینگ لیدهای پزشکی، کاغذسازی، مواد غذایی، 
گندزدایی و کش��تن ویروس ها نظی��ر کرونا، صنایع 

الکترونیک و نیدل های پزشکی کاربرد دارد.

شناسایی ۵۸ رگه معدنی در لرستان

توسعه شهرستان فنوج با بهره برداری از معادنپیشرفت در اجرای طرح فولاد مه  ولات 

توقف عملیات معدن غیرمجاز 
در روستای پریان ملایر

رئی��س منابع طبیعی و آبخیزداری شهرس��تان 
ملایر از توقف عملیات معدن غیرمجاز در روستای 
پریان خبرداد و گفت: این اقدام در راستای صیانت 

و حفاظت از اراضی ملی صورت پذیرفت.
جواد زنگنه در گفت وگو با ایس��نا افزود: با توجه 
به گزارش��ات متعدد واصله مبنی بر خاکبرداری و 
فعالی��ت معدن غیرمجاز در اراضی ملی روس��تای 
پری��ان، پیگی��ری ه��ر چه س��ریع تر ای��ن امر در 
دس��تور یگان ویژه حفاظتی اداره منابع طبیعی و 

آبخیزداری شهرستان ملایر قرار گرفت.
وی با بی��ان اینکه یگان ویژه حفاظتی این اداره 
به محل اعزام و عملیات برداشت غیرمجاز سنگ از 
اراضی ملی متوقف شد و توقف عملیات این معدن 
به معدنکار غیرمجاز، ابلاغ و تفهیم شد، اضافه کرد: 
ب��رای نامبرده پرونده تخلف تش��کیل و به مراجع 

قضایی معرفی شد.
رئی��س منابع طبیعی و آبخیزداری شهرس��تان 
ملایر در پایان ب��ا تأکید بر اینکه ما محافظان آب 
و خاک کش��ور هستیم، خاطرنش��ان کرد: حفظ و 
حراس��ت از منابع طبیعی به عنوان س��رمایه ملی، 

نیازمند مشارکت همگانی است.

کشف ۳ تن سنگ سیلیس 
قاچاق در ملایر

فرمانده انتظامی شهرستان ملایر از کشف ٣ تن 
سنگ س��یلیس قاچاق با تلاش مأموران انتظامی 
بخ��ش زند از دو دس��تگاه خودروی نیس��ان وانت 

خبر داد.
به گزارش ایس��نا، س��رهنگ احمد س��اکی در 
تش��ریح جزیی��ات این خب��ر، گفت: در راس��تای 
مبارزه با قاچاق و برخورد با س��ودجویان مأموران 
این پاس��گاه در هنگام گش��ت زنی به دو دس��تگاه 
خودروی نیس��ان مشکوک ش��ده که بلافاصله به 
منظور بررس��ی دقیق و قانونی خودروها را متوقف 
می کنند. وی ادامه داد: مأموران در بازرسی از این 
خودروها مقدار س��ه تن س��نگ سیلیس قاچاق را 
کش��ف کرده و در این ارتباط دو نفر را دس��تگیر 
کردند. ساکی افزود: با تشکیل پرونده این متهمان 

به مراجع قضایی معرفی شدند.

سرقت ۳۲۰۰ کیلو 
سنگ آهن در سیرجان 

ناکام ماند
فرمانده انتظامی اس��تان کرمان از شناس��ایی و 
دس��تگیری عاملان سرقت ٣۲۸۶ کیلو سنگ آهن 

و توقیف پنج کامیون در این رابطه خبرداد.
به گ��زارش ایس��نا، س��ردارعبدالرضا ناظری در 
تش��ریح این خبر گف��ت: مأم��وران پلیس آگاهی 
س��یرجان با اش��راف اطلاعاتی و گ��زارش عوامل 
حقوقی یکی از شرکت های معدنی این شهرستان 
از جعل مدارک تخلیه بار و س��رقت مقادیر زیادی 
س��نگ آهن از کامیون های بارگیری شده به مقصد 
یکی از اس��تان های همجوار مطلع و رس��یدگی به 

موضوع را در دستورکار قرار دادند.
وی اف��زود: در این راس��تا با تحقیق��ات میدانی 
ماموران پلیس آگاهی مش��خص شد چندین فرد 
مرتب��ط با هم پ��س از بارگیری تع��دادی کامیون 
حامل سنگ آهن از س��یرجان برای انتقال آنها به 
یکی از مناطق اس��تان سیس��تان و بلوچس��تان با 
همکاری چند کاربر باس��کول اقدام به صدور قبض 
جعلی تخلیه بار کرده و محموله های س��نگ آهن 
س��ایر کامیون ها را در ی��ک نقطه دپو می کردند تا 
آنه��ا را به ص��ورت پنهانی به نفع خ��ود به فروش 
برس��انند. فرمانده انتظامی اس��تان کرمان با اشاره 
به س��رقت بار ۲۲ کامیون که ارزش آنها از س��وی 
کارشناس��ان مربوطه ح��دود ۱۴۱میلی��ارد ریال 
برآورد ش��ده، تصریح کرد: ب��ا پیجویی های پلیس 
س��یرجان ٣۲۸۶ کیلو سنگ آهن دپو شده کشف، 
۱۴ متهم شناس��ایی و تاکنون چهار متهم دخیل 
در این س��رقت و کلاهبرداری دس��تگیر شدند که 
تحقیقات بعدی برای دس��تگیری س��ایر متهمان 

ادامه دارد.

روی خط خبر
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مدیرعامل فولاد خراسان 
مهم تری��ن  )فخ��اس(، 
صنعت  کنونی  چالش های 
فولاد کش��ور را مازاد تولید 
زیرساخت  نبود  شرایط  در 
ب��رای توس��عه ص��ادرات، 
دس��توری،  قیمت گ��ذاری 
تبدیل شدن بورس کالا به 

محل توزیع به جای کش��ف نرخ و محدودیت ذخایر س��نگ آهن دانست. به گزارش 
چیلان، طهم��ورث جوانبخت اظهار کرد: در محصولات ف��ولادی به ویژه محصولات 
میان��ی با مازاد تولید روبه رو هس��تیم و در همین حال زیرس��اخت لازم برای تامین 
بازارهای صادراتی نداریم. وی همچنی��ن به مقوله قیمت گذاری محصولات فولادی 
پرداخت و در این باره اظهار کرد: در دو سال اخیر که خودرو گران شد، خودروسازان 
گران��ی ف��ولاد را عامل افزایش نرخ خ��ودرو اعلام کردند و هم��ه تقصیرها به گردن 
صنعت فولاد افتاد اما در س��ال گذش��ته که نرخ فولاد کاهش چشمگیر داشت، نرخ 

خودرو هیچ تغییر کاهشی نکرد و هیچ کس هم در این باره سخنی نگفت! 
مدیرعام��ل فخ��اس همچنین به جایگاه ب��ورس کالا در معامل��ه انواع محصولات 
زنجیره فولاد پرداخت و گفت: بورس کالا محلی برای کشف نرخ است و این نهاد در 
همه دنیا برای کش��ف نرخ به کار می آید؛ بنابراین محلی برای توزیع کالا نیست، در 
حالی که در ایران توزیع به گردن بورس کالا افتاده و از سوی دیگر بازار فولاد آلوده 

به انواع دستورالعمل ها و قیمت گذاری های دستوری است.

رئیس هیات مدیره ش��رکت ف��ولاد تکنیک گفت: 
بعد از دو برنامه ۵ س��اله پنجم و ششم ظرفیت تولید 
فولاد کشور به ۴۴ میلیون تن رسیده که مازاد گندله 
برای این ظرفیت داش��ته ایم و این در حالی است که 
 در س��ال گذش��ته حدود ۳۰ میلیون تن فولاد تولید 

کرده ایم.
ب��ه گ��زارش ایراس��ین، محم��د اب��کا اظهارک��رد: 
ح��دود یک میلیون تن از این میزان انبارش ش��ده و 
۲۲میلیون تن آن برای محصول نهایی صرف شده که 
حدود ۶ میلیون تن از این میزان نیز انبار شده است. 
البت��ه تولید ما در کش��ور ح��دود ۷۰ درصد ظرفیت 
 بوده که عدد بدی نیس��ت و نزدیک میانگین مصرف 

دنیاست.
وی افزود: رشد اقتصادی بر مصرف فولاد تأثیر دارد. 
علاوه بر این میزان ارزش افزوده صنعت ساختمان نیز 
بر مصرف فولاد در کش��ور تأثیر دارد که البته صنعت 
 س��اختمان در س��ال گذش��ته با چالش روبه رو بوده 

است.
اب��کا خاطر نش��ان کرد: یک��ی از مش��کلات دیگر 
مجوازت اضافی صادر ش��ده در صنعت فولاد است که 
چی��زی حدود ۶۰ میلیون تن از ای��ن میزان هنوز به 

مرحله عملیات وارد نش��ده است. این مجوزها، منابع 
ملی را قفل می کند و اصلا برای کش��ور خوب نیست. 
در زمینه سنگ آهن نیز باید بگوییم حدود ۳ میلیون 
ت��ن س��نگ آهن قابل برداش��ت با وجود قید ش��دن 

ظرفیت های بیشتر وجود دارد.
رئیس هیات مدیره ش��رکت ف��ولاد تکنیک تصریح 
ک��رد: ظرفیت ب��ار ریلی، ج��اده ای و دریایی کش��ور 
محدود است و فولادسازان تشویق به حرکت به سمت 

حمل ونق��ل با ریل ش��ده اند که به همی��ن خاطر این 
شرکت ها نیاز به بیش از ۳هزار کیلومتر خطوط ریلی 
دارند تا بتوانند در جهت چشم انداز ۱۴۰۴ برای تولید 

۵۵ میلیون تن فولاد اقدام کنند.
وی تأکید کرد: ایران دومین مخازن گاز دنیا را دارد 
که تا س��ال ۱۴۰۴، ۱۸ میلیارد گاز برای تولید فولاد 
کش��ور در سال نیاز است. امروز به طور کلی حدود ۶ 
درصد از گاز کشور را فولادی ها مصرف می کنند ولی 

فولادسازان با محدودیت هایی در فصول مختلف سال 
روبه رو می شوند.

رئیس هیات مدیره ش��رکت ف��ولاد تکنیک عنوان 
کرد: موضوع دس��تورالعمل ها یکی از مشکلاتی است 
ک��ه صنعت ف��ولاد را تحت تأثی��ر قرار گرفته اس��ت. 
این موضوع باعث می ش��ود ک��ه صنعت فولاد با ثبات 
کمت��ری روبه رو باش��د. بازار ارز نیز ب��ر صنعت فولاد 
تأثی��رات خاص خ��ود را دارد که در ای��ن زمینه نیز 
دس��تورالعمل هایی را ص��ادر ش��ده اس��ت. همچنین 
در زمین��ه تأمین نیروی انس��انی، امروز بس��یاری از 
ش��رکت هایی ک��ه خطوط تولی��د جدی��دی را ایجاد 
کرده اند مش��کل تأمین نیروی انس��انی دارند که این 

موضوع نشان از نیازمندی ما به تحول است.
وی تصریح کرد: باید جلوی صدور بی رویه مجوزها 
گرفته ش��ده و باطل ش��وند. از س��وی دیگر پیشنهاد 
می شود دس��تورالعمل ها با هماهنگی همه ذی نفعان 
صادر ش��ود تا با اظهارنظرها، کمترین اشکالات پیش 

بیاید.
ابکا تأکید کرد: در نهایت باید عارضه های ضروری و 
فوری را زودتر حل کرد و این در حالی اس��ت که این 

اتفاق نیازمند سرمایه گذاری قابل توجهی است.

لزوم تقویت نیروی انسانی برای صنعت فولادفولاد ارزان شد اما خودرو نه! 

معدنکاریهوشمندگامیبهسویکاهشهزینهها
گروه معدن

اس��تفاده از معدنکاری هوشمند مسیر حرکت 
را به س��مت روش هایی که کاه��ش هزینه های 
عملیاتی را به هم��راه دارد، هدایت می کند. این 
نوع معدن��کاری علی رغم س��رمایه گذاری اولیه 
بیش��تر نس��بت به روش ه��ای س��نتی، موجب 
می ش��ود در هزینه های تولی��د صرفه جویی های 
قابل توجهی ایجاد شود. نتیجه دیگر معدنکاری 
هوش��مند افزایش بهره وری است. در مجموع به 
کمک معدن��کاری هوش��مند و تجهیزات مدرن 
می توان بهره وری از مع��ادن را ارتقا داد، چراکه 
ضری��ب انتقال فلز و یا غیر فلز به طور کلی ماده 
معدن��ی به باطله روبه کاهش می رود و در مقابل 
رون��د تبدیل باطله ب��ه کنس��انتره های تولیدی 

افزایش می یابد.
در گزارش امروز »روزگارمعدن« ضرورت توجه 
به این حوزه از منظر دو کارش��ناس حوزه فولاد 

مورد بررسی قرار گرفته است.
س��ید محمدرضا برزگری کارش��ناس فرآوری 
شرکت س��رمایه گذاری توسعه معادن و فلزات با 
اشاره به ضرورت بازنگری در تکنولوژی های مورد 
استفاده در صنایع کشور گفت: در موضوع سنگ 
آهن، مگنتیت و هماتیت کانی های اصلی هستند 
اما زمان زیادی است که در صنعت معدن و فولاد 
کش��ور بر روی مگنتیت کار انجام می شود؛ چرا 
که خاصیت مغناطیسی خوبی دارد و روش های 
فرآوری آن س��هل الوصول اس��ت ولی متاسفانه 
هماتیت با وجود اینکه محتوای آهن بسیار قابل 
توجه��ی دارد در صنعت ایران همیش��ه مغفول 
بوده اس��ت.  به گزارش دنی��ای معدن، هماتیت 
یک س��نگ بسیار مناس��ب برای تبدیل شدن به 
فلز آهن اس��ت؛ به لحاظ فرآیندی و ش��یمیایی 
هم بس��یار مناسب تر اس��ت و به انرژی کم تری 
نی��از دارد ولی با توجه به این که صنعت فولاد و 
گندله سازی ما گرایش به مگنتیت دارد، هماتیت 

جزء خرید این صنعت نبوده است.
توسعه معدن برای توسعه صنعت  �

وی افزود: بس��یاری از کشورهای تولیدکننده 
ف��ولاد از جمله؛ اس��ترالیا و هن��د از هماتیت به 
عنوان ماده اولیه  صنعت فولاد استفاده می کنند. 
برزگری ادامه داد: چندی پیش رئیس انجمن 
سنگ آهن ایران در مصاحبه ای به درستی گفته 
ب��ود »در ای��ران به ج��ای این که ب��رای معادن 
صنعت بسازیم، برای صنایع مان به دنبال معدن 
می گردی��م.«، این صحبت دقیق��ا ماجرای فولاد 
و هماتیت اس��ت. ب��ه گفته کارش��ناس فرآوری 

»ومعادن« علت استفاده گندله سازان از مگنتیت، 
به دلیل ویژگی ها و مشخصات گندله تولیدشده 
و مقاوم��ت آن اس��ت ولی با توجه به پیش��رفت 
تکنولوژی ش��اید وقت آن باشد که تجدیدنظری 
در صنع��ت داش��ته باش��یم. امروزه بس��یاری از 
تکنولوژی های صنعت فولاد، یا از گندله استفاده 
نمی کنند )به ویژه تکنولوژی های مبتنی بر بستر 
سیال( و یا اینکه از گندله سبز استفاده می کنند.

کربن زدایی از فولاد �
وی ادام��ه داد: درحال حاض��ر صنعت فولاد ما 
که بر پایه کوره بلند و احیای مس��تقیم به روش 
میدرکس است، منجر به ایجاد آلودگی ناشی از 
دی اکس��ید کربن می شود. هر واحد فولادسازی 
ک��ه پای��ه آن کوره بلند باش��د، نیاز ب��ه کک با 
مش��خصات ویژه دارد. تمامی ک��وره بلندهای ما 
نیاز ب��ه کک باکیفیت دارند. م��ا در تامین ماده 
اولیه این واحدهای کک سازی محدودیت داریم. 
از سوی دیگر فرآیند کک سازی به شدت آلاینده 

اس��ت. همچنین ما در تامین مگنتیت مورد نیاز 
صنای��ع فولاد خود نیز دچار مش��کل ش��ده ایم. 
درحال حاضر خبرها مبنی بر این اس��ت که برای 
رسیدن به طرح جامع ۵۵ میلیون تن فولاد، در 
تامین سنگ آهن مگنتیت مورد نیاز نگرانی وجود 
دارد؛ در صورتی که چش��م انداز ما فولاد اس��ت نه 
مگنتیت، به این معنا که با هماتیت هم می شود 
بخشی از این هدف را محقق کرد. برزگری افزود: 
متاس��فانه ما به کارهای راح��ت عادت کرده ایم، 
فرآوری هماتیت کمی از مگنتیت سخت تر است، 
در مگنتیت با چند مرحله دانه بندی، خردایش و 
جدایش مغناطیسی به راحتی به کنسانتره خیلی 
خوب می رسید )در ایران متاسفانه خیلی ها عیار 
۲۰ مگنتیت را به عنوان باطله قلمداد می کنند و 
زیر ۲۰ را به عنوان باطله می فرستند( و در حالی 
که اما ذخایر مگنتیت مان را هدر داده و اس��راف 
می کنیم، چین از عیار کمتر از ۲۰ هم مگنتیت 

استخراج می کند. 

انتخاب دقیق روش های فرآوری �
این کارش��ناس فرآوری در ادامه گفت: صنایع 
ف��ولاد ما هم به ش��دت می توان��د در این زمینه 
خ��وب و دقی��ق انتخاب ش��ود. وی با اش��اره به 
روش میدرک��س در صنایع فولاد کش��ور عنوان 
کرد: درحال حاضر در کشور تکنولوژی میدرکس 
اس��تفاده می ش��ود که پرکاربردترین واحد احیا 
مس��تقیم در ایران اس��ت که بر پایه گاز طبیعی 

است. 
روش میدرکس هم بر پایه گندله اس��ت، این 
روش محدودیت��ی ن��دارد و گندل��ه در فرآین��د 
پخت ب��ه هماتیت تبدیل می ش��ود. حال با این 
پرس��ش ها مواجه هس��تیم که با توجه به اینکه 
تکنولوژی ه��ای جدی��دی در س��طح بین المللی 
صنعتی شده اند، با طرح های فولادی موجودمان 
چه کاری انجام دهیم؟ با واحدهای فولادی کوره 
بلندم��ان و واحدهای میدرک��س چه کار کنیم؟ 
طبیعتا اگر روش ها به درس��تی انتخاب ش��وند 
و ریس��ک س��رمایه گذاری پذیرفته ش��ود، هیچ 
مش��کلی پیش نمی آید. حتی اگر نخواهیم واحد 
جدیدی را از ابتدا بس��ازیم، می توانیم واحدهای 
فعلی مان را بهینه کنیم و با حفظ واحدهای قبلی 

خود از روش های چندگانه استفاده کنیم. 
کارشناس فرآوری »ومعادن« با اشاره به اینکه 

بر اس��اس تعهداتمان در معاهده پاریس، صنایع 
کش��ور تا ۲۰۳۰ باید میزان انتش��ار دی اکسید 
کربن ش��ان را حداق��ل ۵۰ درصد کاهش دهند، 
اف��زود: برای واحدهای ف��ولادی دو مورد الزامی 
اس��ت که ش��امل جذب کربن و ایج��اد کاربری 
برای آن اس��ت. بررسی میزان مصرف انرژی، آب 
و تولید کربن، س��ه ردپایی هس��تند که از چند 
سال دیگر رسما مورد ارزیابی قرار گرفته و برای 
ه��ر محصولی ک��ه بخواهد به بازار عرضه ش��ود 
به عنوان مش��خصات و شناسنامه محصول ذکر 

خواهد شد.
برزگ��ری بر اس��تفاده از تکنولوژی های جدید 
در بخ��ش فرآوری و صنایع معدن��ی تاکید کرد 
و گفت: تکنولوژی ب��رای پیش فرآوری هماتیت 
وج��ود دارد، تکنول��وژی ب��رای تولی��د آهن از 
هماتی��ت و انواع س��نگ های معدن��ی نیز وجود 
دارد و جدید هم نیست و در مقیاس تجاری هم 

راه اندازی شده است. 
این موضوع نیازمند مدیریت پیش��رو است که 
ریس��ک تغییر را بپذیرد. به این ترتیب با اصلاح 
واحده��ای فعلی ب��ا تکنولوژی ه��ای جدید و با 
راه اندازی واحدهای جدیدتر ما هم می توانیم به 
س��مت تولید فولاد سبز برویم و ذخایر هماتیتی 

در ایران نیز به استفاده و بهره وری برسد. 

توافق دانشگاه صنایع و 
معادن با یک پژوهشکده 
برای رفع نیازهای معدنی

دانش��گاه صنای��ع و معادن ایران و پژوهش��کده 
میکروالکترونی��ک ای��ران تابعه ای��درو تفاهمنامه 
همکاری در زمینه های مختلف علمی- پژوهش��ی 

امضا کردند.
به گ��زارش فولادب��ان، موضوع ای��ن تفاهمنامه 
که س��یدعلیرضا ش��جاعی، سرپرس��ت دانش��گاه 
صنای��ع و مع��ادن ای��ران و »حمی��د س��یمرغ« 
سرپرس��ت پژوهش��کده میکروالکترونی��ک ایران 
آن را امض��اء کردن��د، هم��کاری در فناوری ه��ای 
نانوالکترونیک،  میکروالکترونی��ک،  بیوالکترونیک، 
انرژی های تجدیدپذی��ر و فعالیت های دانش بنیان 
 و نوآوران��ه ب��رای رف��ع نیازهای صنع��ت و معدن

است.
در این مراس��م، ش��جاعی با اش��اره به آئین نامه 
حمایت از »تولید، دانش بنیان و اش��تغال آفرین« 
در ح��وزه صنعت، معدن و تج��ارت مصوبه هیأت 
دولت، گفت: براس��اس م��اده ۲۵ ای��ن آئین نامه، 
دول��ت ب��ه وزارت صنعت، معدن و تج��ارت اجازه 
داده از ظرفی��ت دانش��گاه صنایع و مع��ادن ایران 
برای توس��عه برنامه ه��ای دانش بنی��ان در بخش 
صنع��ت، مع��دن و تج��ارت و تقوی��ت س��ازمان 
گسترش و نوسازی صنایع ایران )ایدرو( در توسعه 
فعالیت هایش و نیز تربی��ت متخصصان و مدیران 
صنعتی و معدن��ی در حوزه ه��ای جدید همچون 
 انق��لاب صنعتی چه��ارم و هوشمندس��ازی اقدام 

کند.
وی ادام��ه داد: ب��ا توجه ب��ه اینکه پژوهش��کده 
میکروالکترونی��ک زیرمجموعه ایدرو اس��ت و در 
ح��وزه پژوهش ه��ای کارب��ردی و تجاری س��ازی 
دستاوردهای پژوهشی در صنایع میکروالکترونیک، 
ارتباط��ات، سیس��تم های  و  اطلاع��ات  فن��اوری 
الکترونیکی و مخابراتی فعالیت دارد، بر این اساس 
تفاهم ش��د تا اجرای پروژه های پژوهشی مشترک، 
همکاری در طراحی و اجرای دوره آموزشی جامع 
اینترنت اش��یا و هم��کاری برای راه ان��دازی مرکز 
 ن��وآوری و تجاری س��ازی در دس��تورکار طرفین 

قرار گیرد.
سرپرس��ت دانش��گاه صنای��ع و مع��ادن ایران، 
چشم انداز دانشگاه را تبدیل شدن به مرکز پیشرو 
آموزش  ه��ای تخصصی و کارب��ردی در حوزه های 
صنعت��ی، معدنی و تجاری برش��مرد و تاکید کرد: 
دانش��گاه صنایع و معادن ایران ب��ه منظور فراهم 
آوردن زمینه همکاری های س��ازنده برای توس��عه 
فن��اوری و نوآوری، تس��هیل، ایجاد، مش��ارکت و 
به��ره گی��ری از توانایی ه��ای علمی، آموزش��ی و 
تحقیقاتی و بسط آموزش های کاربردی و مهارتی 
برای تربیت نیروی انس��انی متخصص و مدیران و 
کارشناس��ان خبره و کارآمد در بخش های صنعت، 
مع��دن و تجارت تفاهمنامه هایی را با دانش��گاه ها، 
پژوهش��کده ها و مراکز تخصصی به امضا رس��انده 

است.
در ای��ن مراس��م که ب��ه میزبانی ای��درو برگزار 
ش��د، »حمید بازارگان« معاون صنایع پیشرفته و 
پروژه ه��ای کلان انرژی ایدرو گف��ت: در برگزاری 
دوره های آموزشی و پژوهش��ی در تربیت مدیران 
برای توس��عه صنعتی باید فضای کسب و کارهای 

نوین را در نظر بگیریم.

خبر

یک کارش��ناس فولادی گفت: ایران به عنوان 
یکی از ۱۰ کش��ور برتر تولیدکننده فولاد جهان، 
نیازمند توسعه زیرس��اخت های صنعتی خود به 
خصوص در حوزه فولاد است و غفلت از این امر 
می تواند در آینده، روند تولید فولاد کش��ور را با 
مشکل مواجه کند که در نهایت از توان رقابتی با 

دیگر تولیدکنندگان می کاهد.
به گزارش فولادب��ان، علی بیات درباره اصلاح 
س��اختارهای صنعتی ب��رای تولید فولاد س��بز 
گفت: امروزه بسیاری از کشورهای دنیا در مسیر 

اصلاح ساختارهای صنعتی خود و تغییر از روش 
قدیمی تر تولید، به س��مت روش ه��ای جدید و 
تکنولوژی محور در صنعت به خصوص در بخش 

فولاد هستند.
وی توضی��ح داد: اق��دام کش��ورهای مختلف 
ب��ه خصوص چین در اصلاحات اساس��ی ش��یوه 
تولید فولاد در راس��تای تولید فولاد سبز، کربن 
زدای��ی از فرآیند تولید، کاهش عوارض زیس��ت 
محیط��ی و به تبع آن افزای��ش رقابت پذیری در 
بازار س��ایر کش��ورها از جمله هند، اتحادیه اروپا 

 و امریکا را بر آن داش��ته اس��ت تا در این مسیر 
گام بردارند.

کاهش یا افزایش هزینه �
وی با بیان اینکه ت��لاش تولیدکنندگان برای 
توسعه زیرس��اخت ها و حرکت به سمت فناوری 
نوی��ن و هوش��مند می تواند آین��ده تولید فولاد 
را دگرگ��ون کند، گف��ت: هدف از توس��عه این 
زیرساخت ها، کاهش هزینه ها اعم از مالی، زیست 

محیطی، اجتماعی و... است. 
اگرچه هزینه تولید فولاد سبز نسبت به فولاد 

کنونی در هر ت��ن افزایش می یابد، اما در نهایت 
به کاهش هزینه های کلی به دلیل کاهش هزینه 

زیست محیطی و... می انجامد.
وابستگی نامتوازن و یک طرفه �

بی��ات با بیان اینکه تقوی��ت نرم افزاری، دانش 
فن��ی و مدیریت هوش��مند در صنع��ت فولاد از 
ضروری��ات اس��ت، اظهار کرد: در حوزه توس��عه 
زیرس��اخت های تکنول��وژی به دلی��ل تحریم و 
انحصار فناوری نزد کشورهای پیشرفته، با نوسان 
رش��د دانش بومی س��ازی فناوری ه��ای مدرن و 

مشکل واردات دانش فنی مواجه هستیم. اگرچه 
در کارخانه های مختلف کش��ور، تکنولوژی های 
نوین به کار گرفته شده است، اما وابستگی علمی 
این فناوری ها به ش��رکت های خارجی منجر به 
نوعی وابستگی نامتوازن و یک طرفه شده است.

به گفت��ه بیات، اگرچه با نهضت بومی س��ازی 
و توس��عه تکنول��وژی به بخش��ی از این موضوع 
پرداخته ای��م، اما برای دس��تیابی ب��ه یک نظام 
صنعتی بر پای��ه آخرین فناوری های روز دنیا راه 

زیادی در پیش داریم.

برای دستیابی به یک نظام صنعتی بر پایه آخرین فناوری های 
روز دنیا راه زیادی در پیش داریم

ع��دم ت��وازن کاف��ی و ناهماهنگ��ی می��ان هدف های 
ترسیمی حوزه صنعت و امکانات موجود، حرکت پیوسته 
ب��ه جلو را با نوس��ان مواجه می کند و نوع��ی ناترازی در 

 بخش ه��ای مختل��ف صنعتی، علمی و اقتص��ادی را رقم 
می زند.

 ب��رای اص��لاح چنی��ن روندی چ��اره ای ج��ز حرکت 

از مدیری��ت واکنش��ی ب��ه س��مت مدیری��ت هوش��مند 
و ش��ناور نیس��ت ت��ا در این مس��یر ب��ا تکیه ب��ر دانش 
فن��ی روز دنی��ا، بت��وان م��دل برنام��ه توس��عه صنعتی 

را منطب��ق ب��ر آینده پژوه��ی، واقعیت ه��ای موج��ود و 
 تحلیل ه��ای دقیق، در حوزه زیرس��اخت نرم افزاری اجرا 

کرد.

سخن پایانی

اصلاح ساختارهای صنعتی برای تولید فولاد سبز

کارشناسان صنایع معدنی تاکید دارند
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مقصر افت بورس کیست؟

»شگویا« رکورد زد

گروه معدن

برخ��ی کارگزاری ه��ا در رون��د اصلاح��ی ب��ازار با 
اختلال مواجه ش��دند دبی��ر کانون کارگ��زاران اعلام 
کرد احتمال باگ در سیس��تم وج��ود دارد اما فعالان 
 بازار بر اهمیت نظارت ب��ر عملکرد کارگزاری ها تاکید

دارند.
بورس در س��ه روز اخیر افت شدیدی را تجربه کرد 
و بس��یاری از س��هامداران خرد پشت صف های فروش 
س��نگین قرار گرفتند و نتوانس��تند خارج ش��وند و از 
آنجایی که در نیمه بازار روز یکشنبه همزمان با عرضه 
ب��الای حقوقی ه��ا کارگزاری آگاه دچار اختلال ش��ده 
 بود برخی س��هامداران معتقدند که ب��ا توجه به اینکه 
سال ۹۹ در ابتدای عرضه بالای حقوقی ها کارگزاری ها 
دچار اختلال می ش��دند به نظر می رس��د یک حرکت 

عمدی است.
در واق��ع خود کارگزاری ها در معاملات بازار س��هام 
فع��ال هس��تند و زمانی که می خواهند س��هام خود را 
بفروشند برای اینکه صف های فروش سنگین نشود در 
کارگزاری اختلال ایجاد می کنند. البته این موضوع در 
حد یک گمانه زنی اس��ت و نمی توان با قطعیت درباره 
آن ح��رف زد ام��ا اینکه در زمان ریزش های س��نگین 
برخ��ی کارگزاری ها دچار اختلال می ش��وند هم بدون 

مسئله نیست.
اختلال در سیستم عمدی نیست �

کان��ون  دبی��ر  ثاب��ت،  عظی��م 
کارگ��زاران در گفت وگو با بازار 
درباره دلایل اختلال در سیستم 
روز  در  کارگزاری ه��ا  برخ��ی 
نخست افت بورس گفت: به طور 
کارگزاری ه��ا  برخ��ی  قط��ع 
باگ هایی دارند و اختلال در سیستم نمی تواند عمدی 

و تحت تاثیر عوامل دیگری باشد.
وی در پاسخ به این سوال که اختلال در زمان ریزش 
بازار هم در برخی کارگزاری ها اتفاق افتاده بود آیا این 
مس��ئله نمی تواند نش��انه عمدی بودن این اختلالات 
باش��د، تصریح کرد: ب��ه طور قطع وضعیت سیس��تم 
کارگزاری ها درحال حاضر بس��یار متفاوت از س��ال ۹۹ 
است، زیرا خیلی ارتقا پیدا کرده اند پس اختلال جزیی 
در برخی کارگزاری ها قابل مقایسه با اختلال سال ۹۹ 

نیست.

مقایسه اختلال سال ۱۴۰۲ و ۱۳۹۹ �
درحال حاضر افت شدید شاخص کل بورس به قدری 
بوده که بس��یاری از فعالان و س��هامداران بازار نسبت 
به عملکرد کارگزاری ها بی توجه هس��تند در حالی که 
مش��کلات عملک��رد کارگزاری ها در عرضه ه��ا بی تاثیر 
نبود، زیرا س��هامداران خ��رد نمی توانس��تند وضعیت 
معاملات س��هام خود را رص��د کنند به همین دلیل در 

هیجانات بالای بازار در صف فروش قرار گرفته اند.
 پیش از این در س��ال ۹۹ این اتف��اق به قدری بین 
کارگزاری ه��ای مختل��ف به کرات تکرار ش��ده بود که 
فعالان بازار س��وءظن های به مدیران و مس��ئولان پیدا 
کرده بودند که مب��ادا حرکتی عمدی برای قفل کردن 
سرمایه سهامدار خرد در بازار باشد، در آن زمان برخی 
مس��ئولان هم به این مس��ئله ورود کردند و در نهایت 

اتفاق خاصی هم نیفتاد و کارگزاری ها همچنان دس��ت 
بالا را از آن خود دارند.

سیستم برخی کارگزاری ها ضعیف است  �
پویان مظفری، کارش��ناس بازار 
س��رمایه در گفت وگ��و ب��ا بازار 
درب��اره عملکرد ضعی��ف برخی 
کارگزاری ها در روند نزولی بازار 
س��رمایه گف��ت: به ط��ور قطع 
سیس��تم برخ��ی کارگزاری ه��ا 
ضعیف است و وقتی سفارش گذاری در بازار بالا می رود 
هن��گ می کنند و مش��کلاتی را ب��رای معامله گران به 

وجود می آورد. 
وی ب��ا تاکی��د بر اینک��ه در چنی��ن موقعیتی وضعیت 
دس��تگاه های نظارت��ی اس��ت ت��ا در صورت��ی که یک 

اخت��لال و... در کارگزاری تکرار ش��د حتما به مس��ئله 
رس��یدگی کن��د تا در صورت��ی که اتفاقی ب��ود به آنها 
تذکر ده��د که نقص را برطرف کن��د و در صورتی که 
ش��بهه عم��دی ب��ودن در کار بود موض��وع به صورت 
ج��دی رس��یدگی ش��ود و از آنجایی که پای س��رمایه 
مردم در میان اس��ت به س��ادگی از کنار این مس��ئله 
 عب��ور نکنند و همچ��ون یک تخلف به آن رس��یدگی 

شود.
سخن پایانی �

درحال حاضر هن��وز کارگزاری ها به صورت انحصاری 
فعالیت دارند، هرچند س��ازمان بورس در اعطای مجوز 
ب��ه کارگزاری جدی��د اقدامات��ی انج��ام داده اما هنوز 
فضای انحصاری نشکس��ته و از طرف دیگر بس��یاری از 
سهامداران هنوز نسبت به تغییر کارگزاری و... اطلاعات 
چندانی ندارند و تا آن زمان که فضای معاملاتی رقابتی 
شود دس��تگاه های نظارتی باید بر عملکرد کارگزاری ها 
نظارت بیش��تری داشته باش��ند تا اختلال یکباره آنها 
در ش��رایط اف��ت ش��دید ب��ورس منجر به ع��دم توان 

تصمیم گیری در سهامداران نشود. 
از ای��ن رو در موقعی��ت کنون��ی ناظران ب��ر عملکرد 
کارگزاری ه��ا باید گزارش های ش��فاف درباره عملکرد 

کارگزاری ها اعلام کنند.

یک کارشناس بازار س��رمایه گفت: با منفی های چند 
روزگذشته بازار سهام، دیوار اعتمادی که در ۴ماه اخیر 
ایجاد شده بود، فروریخت! و مسبب اصلی این وضعیت، 
اظهار نظر های بی ضابطه و غیرمنطقی مس��ئولان بوده 

است.
فردی��ن آقابزرگ��ی در گف��ت وگو ب��ا بورس نیوز در 
خص��وص دلای��ل منفی های چن��د روزگذش��ته بازار 
س��هام اظهار کرد: متاس��فانه از ح��دود دو هفته قبل، 
بعض��ی از مس��ئولان بازار س��رمایه به واس��طه تغییر 
کاه��ش  جمل��ه:  از  معام��لات،  زیرس��اخت های  در 
ترکی��ب دارایی صندوق های س��رمایه گذاری با درآمد 
ثاب��ت، کاه��ش ضریب تضمی��ن کارگزاری ه��ا، وعده 
عرضه ه��ای اولیه زنجیره وار و همچنین بی ضابطه ترین 
اظهارنظر هایی که درهیچ بازار مالی س��ابقه نداش��ته 
اس��ت، در سلب اعتماد س��رمایه گذاران نسبت به بازار 

سهام نقش داشتند.

وی افزود: مصداق بارز این اظهارنظرها، هشدار هایی 
اس��ت که برخ��ی مس��ئولان در خصوص بازار س��هام 
و س��رمایه گذاری در س��هم های پر ریس��ک و مقایسه 
ب��ورس با س��ال ١٣۹۹ مطرح کردن��د و باعث بدبینی 
مردم به این بازار شدند و در نتیجه، در دو روز گذشته 
 ش��اهد خروج بی س��ابقه نقدینگی حقیقی ه��ا از بازار

بودیم.
آقابزرگ��ی ادامه داد: در هیچ ب��ازار مالی، مقام ناظر 
به س��رمایه گذاران بابت س��رمایه گذاری در بازار سهام 

هشدار نمی دهد! 
وظیف��ه مقام ناظ��ر، افزایش نقدش��وندگی، افزایش 
ش��فافیت، دسترس��ی عادلانه به اطلاعات منصفانه و 
همچنی��ن نظارت بر حس��ن انجام معام��لات در بازار 

سرمایه است. 
حال آنکه در کشور ما رئیس سازمان بورس و اوراق 
بهادار به س��رمایه گذاران بابت س��رمایه گذاری در بازار 

س��هام هش��دار می دهد و برخی اعضای کمیس��یون 
اقتص��ادی مجلس هم وضعیت بازار س��هام را با س��ال 

١٣۹۹ مقایسه کرده و ابراز نگرانی می کنند.
وی خاطرنش��ان کرد: وضعیت بازار سرمایه از منظر 
تحلیل��ی درحال حاض��ر اصلا با س��ال ۹۹ قابل قیاس 
نیست. در سال ١٣۹۹ جریان نقدینگی از بازار سرمایه 
به س��مت بازار های رقیب در حال حرکت بود؛ چراکه 
بازار س��هام بیش از اندازه رش��د کرده بود و بازار های 
رقیب در مقایس��ه با بازار سهام، رشد کمتری داشتند 
و برای جذب نقدینگی از جذابیت بیش��تری برخوردار 
بودند؛ اما درحال حاضر، بازار خودرو اشباع شده و نرخ 
خودرو در کش��ور ما چندین برابر بیش از ارزش ذاتی 

است. 
ب��ازار مس��کن ه��م دارای س��وپر حب��اب اس��ت. 
دولتم��ردان و سیاس��ت گذاران اقتص��ادی و برخ��ی 
مس��ئولان، ابزاری برای اعمال فش��ار به بازار مس��کن 

 و خ��ودرو ندارند و دیواری کوتاه تر از بازار س��هام پیدا
نمی کنند!

 در حالی ک��ه در ش��رایط تورم��ی، انتظ��ار می رود 
سیاس��ت گذاران و مس��ئولان با هدای��ت نقدینگی به 
سمت بنگاه های تولیدی از مسیر بازار سرمایه، از ایجاد 

هیجان در بازار های سفته بازانه جلوگیری کنند.
این کارش��ناس بازار س��رمایه گفت: البته منکر این 
نیس��تیم که ش��اید برخی س��هم های معدود در بازار، 
قیمتی بالاتر از ارزش ذاتی داش��ته باش��ند؛ اما کلیت 
بازار سرمایه و بیش��تر سهم های بازار از منظر تحلیلی 
ارزنده بوده و اصلا نمی توان به لحاظ تحلیلی و نسبت 
P/E این بازار را با س��ال ۹۹ مقایسه کرد. با منفی های 
دو روز گذش��ته ب��ازار س��هام، دیوار اعتم��ادی که در 
۴ماه اخیر ایجاد ش��ده بود، فروریخت! و مسبب اصلی 
ای��ن وضعیت، اظهارنظر ه��ای بی ضابطه و غیرمنطقی 

مسئولان بوده است.

شرکت پتروشیمی شهید تندگویان در فروردین ماه 
امس��ال از فروش محصولات خ��ود به درآمد ۲ هزار و 

۶۷۴ میلیاردتومانی رسید.
به گزارش بورس نیوز، ش��رکت پتروش��یمی شهید 
تندگوی��ان در گ��زارش فعالی��ت ماهان��ه منتهی به 
فروردین م��اه امس��ال نش��ان داد ک��ه در ادامه روند 
روبه رش��د خود، توانس��ت به بالاترین میزان درآمدی 
خود در ١٣ ماه گذشته برسد. این شرکت پتروشیمی 
از فروش محص��ولات خود به درآم��د ۲ هزار و ۶۷۴ 

میلیارد تومانی دست پیدا کرد.
»ش��گویا« از ابتدای سال مالی تا پایان فروردین ماه 
امس��ال )س��ال مالی منتهی ب��ه اس��فندماه ١۴۰۲( 
توانس��ت از فروش محصولات تولیدی خود به درآمد 

تجمیعی ۲ هزار و ۶۷۴ میلیارد تومانی برسد.
می��زان درآمدی که ش��رکت پتروش��یمی ش��هید 

تندگویان در نخس��تین ماه از امس��ال به سهام داران 
خود اعلام کرد مرب��وط به فروش محصولات تولیدی 
خود در بازار داخلی بود، میزان سرمایه به ثبت رسیده 
پتروشیمی شهید تندگویان در یک ماه سپری  شده از 
ابتدای سال مالی برابر با ۲ هزار و ٣۹۵ میلیارد تومان 
بود، درآمد ماهانه ای که »ش��گویا« در فروردین ماه از 
فروش محصولات شناس��ایی کرد نسبت به میانگین 
درآمدی در ١۲ ماه س��ال ١۴۰١، ح��دود ۴۷ درصد 

افزایش داشته است.
شرکت پتروشیمی شهید تندگویان میزان درآمدی 
که در فروردین ماه امسال شناسایی کرد در مقایسه با 
اس��فندماه سال گذشته با افزایش ٣۸ درصدی همراه 
بود، همچنین این پتروشیمی میزان درآمد تجمیعی 
ک��ه در ای��ن دوره یک ماهه از خود بر جای گذاش��ت 
 با رش��د ۴٣ درصدی نسبت به س��ال گذشته روبه رو 

ب��ود. همان گونه که گفته ش��د درآم��د تجمیعی که 
پتروشیمی ش��هید تندگویان به ثبت رساند متشکل 

از بازار داخلی بود.
بیش��ترین درآمدزای��ی ک��ه »ش��گویا« از ف��روش 
محص��ولات خ��ود در ای��ن دوره ماهان��ه شناس��ایی 
ک��رد مرب��وط ب��ه »گری��د بطری« ب��ا یک ه��زار و 
٣۸۸میلی��ارد تومان بود و نرخ ف��روش این محصول 
در فروردین م��اه نزدیک به ۵۷ میلی��ون و ۹۶۵ هزار 

توم��ان در ازای ه��ر ت��ن معامله ش��د، درآمدی که 
»ش��گویا« از ف��روش ای��ن محص��ول در فروردین ماه 
 به دس��ت آورد براب��ر ب��ا ۵۲ درصد از درآم��د ماهانه

بود.
پتروشیمی شهید تندگویان در فروردین ماه از دیگر 
محصولات خود میزان درآمدی که کسب کرد مربوط 
 POY به گرید الیاف با یک هزار و ١١۷ میلیارد و نخ

با ١۶۹ میلیارد تومان بود.

عرضههایدستوریحقوقیها
راتکذیبمیکنم

رئیس س��ازمان بورس و اوراق بهادار با اعلام اینکه از عرضه های اولیه از 
هفته آینده آغاز می ش��ود، گفت: عرضه دس��توری و فروش س��هام در بازار 

توسط سهامداران حقوقی را به شدت تکذیب می کنم.
به گزارش ایرنا، مجید عش��قی حاش��یه نخس��تین همایش ملی اقتصاد 
هوش��مند و توس��عه مال��ی اظهار ک��رد: تعطیلی ب��ازار س��هام باید دلایل 
خود را داش��ته باشد؛ در دس��تورالعمل ش��ورای عالی بورس هم ذکر شده 
 س��ازمان بورس مجاز اس��ت تا تحت تاثیر برخی ش��رایط چنین اقدامی را 

انجام دهد.
وی اظهار کرد: س��هامداران بعد از رش��د ایجاد ش��ده در ب��ازار اقدام به 
شناس��ایی س��ود کردند و این رون��د نمی تواند ادامه دار باش��د، بنابراین در 
بررس��ی هایی که انجام دادیم به این نتیجه رس��یدیم ک��ه اکنون نیازی به 

تعطیلی بازار نیست.
رئیس س��ازمان بورس درباره فروش س��هام در بازار توس��ط سهامداران 
حقوقی، گفت: این موضوع را به ش��دت تکذی��ب می کنم، بازارگردان ها در 
رون��د منفی و مثبت بازار باید تعهدات بازارگردانی خود انجام دهند و فارغ 

از آن هیچ صحبتی نشده است.
عش��قی در خص��وص عرضه ه��ای اولی��ه گف��ت: مس��ئولان در بورس و 
فراب��ورس در ت��لاش هس��تند ت��ا از هفته آین��ده عرضه اولیه ه��ا را انجام 
دهن��د؛ البت��ه بای��د درم��ورد بح��ث ارزش گ��ذاری و تعیی��ن ن��رخ پایه 
 ب��ا س��هامداران عم��ده توافق ش��ود ت��ا بع��د از آن عرضه اولی��ه صورت

بگیرد.
وی درباره عرضه خودرو در بورس، بیان کرد: ش��رکت های خودروسازی 
می توانن��د خودروهای خود را در بورس عرضه کنن��د؛ پذیرش خودرو لغو 
نش��ده و توقفی برای آن ایجاد نشده است، خودروسازها منحصراً می توانند 

درمورد این موضوع تصمیم بگیرند.
رئی��س س��ازمان ب��ورس گفت: س��عی می کنیم ت��ا التهاب��ی را در بازار 
 خودرو ایجاد نکنیم و خودروس��ازها خود نس��بت ب��ه عرضه تصمیم گیری 

کنند.
عش��قی به صحبت های مطرح شده درباره اس��تعفایش، گفت: تصمیمی 

برای استعفا ندارم.
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: سازمان بورس در هیچ مقطعی 
در افزایش و کاهش بازار دخالتی ندارد و بازار به صورت دستوری مدیریت 

نمی شود.
وی اظهارکرد: به واسطه مشخصات بازار سرمایه لازم است به این موضوع 
توجه ش��ود که حضور مردم در بازار به واس��طه سیاس��ت های اعمال شده 
از طری��ق دولت قبل پررنگ ش��ده و ش��اهد بودیم که در ی��ک روز بالغ بر 

۵۰۰هزار نفر در بازار اقدام به معامله کردند.
عش��قی گفت: این در حالی است که کل تعداد سرمایه گذاران بسیاری از 

بورس های منطقه ای این عدد بوده است.
رئیس س��ازمان بورس اظهار کرد: س��هام عدالت یکی از مفاهیمی است 
 ک��ه خواس��ته یا ناخواس��ته بخش عمده ای از س��هام م��ردم را دربرگرفته

است.
وی تاکید کرد: سازمان بورس در هیچ مقطعی در افزایش و کاهش بازار 

دخالتی ندارد و بازار به صورت دستوری مدیریت نمی شود.
عش��قی ادامه داد: بازارگردان ها طبق دستورالعمل عمل می کنند و هیچ 

عملکردی را نمی توان به آنها تحمیل کرد.
رئیس س��ازمان بورس اظهارکرد: ب��ازار گردان ها یک هزار میلیارد تومان 
در بازار خرید داشتند و صندوق ها هم از منابع خوبی در بازار برخوردارند.

وی گف��ت: زمانی که بازار برای مدتی در یک جهت حرکت می کند باید 
انتظار شناسایی سود را داشت.

عشقی ادامه داد: گزارش شرکت ها در فروردین ماه نشان دهنده اختلاف 
شدید آنها نسبت به سال گذشته بوده است.

رئیس س��ازمان بورس گفت: برنامه مفصلی برای عرضه اولیه و راه اندازی 
صندوق های مختلف داریم. رسالت اصلی این است تا منابع در بازار سرمایه 
را به س��مت فعالیت مولد ببریم اگر این این اتفاق در س��ال ۹۹ افتاده بود، 

شاهد به بار نشستن فعالیت صنایع بودیم.
وی با تاکید بر اینکه بازار سرمایه مسیر خود را در پیش می گیرد، گفت: 
بخش��ی از منابع مورد نیاز صندوق های حمایتی بازار سهام نقد شده است. 

به همین دلیل اکنون منابع خوبی در اختیار صندوق ها قرار دارد.
عش��قی تاکید کرد: در سال ١۴۰۰ گاهی منابع صندوق صفر می شد اما 

اکنون این  اتفاق دیگر رخ نمی دهد.
رئیس س��ازمان بورس اظهارکرد: س��هامداران باید تمرکز بیشتری را در 
بازار برای انتخاب س��هام داشته باشند. با توجه به نوسان شدید ایجاد شده 
در ب��ازار باید گفت ک��ه اتفاق عجیبی در بازار رخ ن��داده و حتی اطلاعات 
منتش��ر شده از شرکت ها، عملکرد بسیار مطلوب آنها در چند وقت گذشته 

را نشان می دهد.
وی با بیان اینکه تحلیلگران با توجه به مس��ائل بنیادی اقدام به خرید و 
فروش در بازار می کنند، گفت: نوس��ان ذات بازار اس��ت و هیچ بازاری هیچ 

گاه نمی تواند به صورت دائمی رشد کند یا در مسیر نزول قرار بگیرد.
عشقی به س��رمایه گذاری غیرمستقیم س��هامداران در بازار تاکید کرد و 
گفت: انجام چنین این نوع س��رمایه گذاری در بازار، نیاز بازار س��هام است 
و اکنون طبق برآوردهای انجام ش��ده حجم  دارایی صندوق در سهام و نیز 

سبدهای اختصاصی با افزایش زیادی همراه بوده اند.
رئیس سازمان بورس به صندوق بازنشستگی تکمیلی اشاره کرد و گفت: 
تا یک ماه آینده صندوق بازنشستگی تکمیلی را ارائه می کنیم و در تلاشیم 

که تا یک ماه آینده مجوز آن را صادر کنیم.
وی ادامه داد: امسال انرژی زیادی را برای تامین مالی طرح های کوچک 

و بزرگ گذاشتیم تا کمک کننده به رشد تولید باشیم.

خبر

چهارشنبه  ۲۰ اردیبهشت ۱۴۰۲   ۱9 شوال ۱۴۴۴   ۱۰ مه ۲۰۲3    سال ششم   شماره۱۰67

آدرس:تهران-خقائممقامفراهانی-کوچهآزادگانشماره26
تلفن:82190-نمابر:)داخلی-104(-تلفنسازمانآگهیها:09999195761
ads.smtnews@gmil.com:پیامک:300082190-ایمیلسازمانآگهیها
امورمشترکین:88105306-توزیعوسازمانشهرستانها:88724211

چاپخونه:انتخابرسانه

www.instagram.com/Madandaily
www.Madandaily.com

www.twitter.com/Madandaily
www.t.me/Madandaily

 E-mail:info@madandaily.com
tozi.smtnews@gmail.com

صاحبامتیاز:
موسسه فرهنگی و هنری روزگار وصل

سردبیر:
زهرا پیربداقی

مدیرمسئول:
مهدی نجفی

نمایندگیدفتراروپا:
چکاوک بزرگمهر

موضوعاختلالعمدیکارگزاریهادرزمانافتشدیدشاخص
درحدیکگمانهزنیاستونمیتوانباقطعیتدربارهآنادعا
کردامانقصعملکردکارگزاریهادرزمانریزشهایسنگین

شاخصکاملامشهوداستونمیتوانآنرانادیدهگرفت

دیوار اعتماد در بورس فروریخت


	01
	02
	03
	04
	05
	06
	07
	08

